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Nowotomyskie ZOO hucznie 
świętowało swoje 50-lecie, 
które przypadło na pierwsze 
dni majówki. Oficjalne ob-
chody rozpoczęły się już 30 
kwietnia br., kiedy to Ilona 
Jakubowska – dyrektor Parku 
Miejskiego oraz Włodzimierz 
Hibner – ówczesny Burmistrz 
Nowego Tomyśla wraz z za-
proszonymi gośćmi posadzili 
jubileuszowy dąb.

Nie zabrakło okoliczno-
ściowego tortu, a także czę-
ści artystycznej – muzyki na 
żywo, którą przygotował – 
Iżi Monti oraz pokazu tańca 
liniowego. Strefa zabaw dla 
najmłodszych z dmuchań-
cami, turniej łuczniczy, pa-
miątkowe zdjęcie z udziałem 
dzieci wykonane dronem – to 
atrakcje pierwszego dnia ob-
chodów.

1 maja odbył się otwar-
ty turniej strzelecki z broni 
KBKS, turniej koszykówki 
ulicznej STREETBALL 3x3, 
a także plenerowe rozgrywki 
szachowe. Pod wiatą na tere-
nie Parku Feliksa wręczono 
nagrody zwycięzcom gmin-
nego konkursu pn. „Ślada-
mi nowotomyskiej wikliny”, 
następnie swój koncert dała 
Grupa Szopena.

Podczas Dnia Flagi zor-
ganizowano warsztaty wi-
kliniarskie z Katarzyną 
Wachowiak-Szweda i wspól-
ne wyplatanie dużej flagi, 
a także performance Fun-
dacji Willow Art połączo-
ny z wyjątkowym pokazem 
mody wiklinowej.

Co jeszcze działo się w ra-
mach 50-lecia ZOO? Spekta-
kularny pokaz ognia pt. 

„Lalka” w wykonaniu Te-
atru SOMA, kino plenerowe 
i wspólne grillowanie, co-
dziennie – przejazdy bryczką, 
zwiedzanie ZOO z przewod-
nikiem oraz pyszne przeką-
ski serwowane przez Koła 
Gospodyń Wiejskich.

Warto wspomnieć, że 
podczas trwania obchodów 
wstęp do ogrodu zoologicz-
nego był darmowy.

Podsumowanie obchodów 50-lecia ogrodu 
zoologicznego – kilka dni pełnych atrakcji! 

We wtorek, 30 kwietna br., 
w siedzibie Urzędu Miejskie-
go w Nowym Tomyślu miało 
miejsce uroczyste nadanie 
Gwiazdy Pamięci „Polska 
Niepodległa 1918” panu Jó-
zefowi Bednarzowi, który 
8 stycznia tego roku ukoń-
czył 100 lat życia! Pan Józef 
w przeszłości został już od-
znaczony wieloma medalami 
zasługi, m.in. w 1946 roku 
„MEDALEM ZWYCIĘSTWA 
I WOLNOŚCI” w uznaniu 
zasług położonych w wojnie 
z Niemcami, a w 2017 roku 
medalem ,,PRO PATRIA” za 
szczególne zasługi w kulty-
wowaniu pamięci o walce 
o niepodległość Rzeczypo-
spolitej Polskiej.

Gwiazda Pamięci „Polska 
Niepodległa 1918” to nie-
zwykłe odznaczenie, jest 
wyrazem uznania dla osób, 
które nie tylko uczestniczy-
ły w wyzwoleniu Polski spod 

niemieckiej okupacji, ale tak-
że dla tych, którzy poświęcili 
wiele dla utrwalania i upo-
wszechniania naszych pa-
triotycznych tradycji.

Dzięki Zarządowi Głów-
nemu Związku Komba-
tantów Rzeczypospolitej 
Polskiej i Byłych Więźniów 
Politycznych, możemy dziś 

oddać hołd pokoleniom, któ-
re w trudnych czasach znie-
wolenia Ojczyzny, walczyły 
o jej niepodległość z niesa-
mowitym poświęceniem i od-
wagą.

Serdecznie gratulujemy 
panu Józefowi Bednarzowi 
tego zaszczytnego wyróżnie-
nia! 

10 maja br. podpisano umowę 
na wykonanie zadania pn. 
„Przebudowa dróg grunto-
wych metodą śladową (płyty 
betonowe) w miejscowości 
Paproć – Przebudowa ul. Krę-
tej”. W przetargu złożono 5 
ofert, z których jako najko-

rzystniejszą wybrano tę fir-
my Qbruk Krzysztof Kubicki 
z Glinna, zgodnie z którą in-
westycja kosztować będzie 
prawie 520 tys. zł.

Z ramienia gminy Nowy 
Tomyśl umowę podpisał 
Burmistrz Marcin Brambor, 

a firmę Qbruk reprezento-
wał Krzysztof Kubicki. Na 
spotkaniu była obecna także 
Naczelnik Wydziału Infra-
struktury i Dróg Anna An-
drzejczak.

Wykonawca na realizację 
zadania ma 4 miesiące.

W piątkowy wieczór, 19 
kwietnia br., miała miejsce 
uroczysta inauguracja wy-
jątkowej wystawy malarskiej, 
poświęconej pięćdziesięcio-
leciu twórczości wybitnego 
artysty, Ryszarda Pozdrowi-
cza. Wystawa, zorganizowa-
na w Nowotomyskim Ośrod-
ku Kultury, przyciągnęła 
rzesze miłośników sztuki, 
którzy zgromadzili się, by ce-
lebrować dorobek tego wyjąt-
kowego malarza.

Ryszard Pozdrowicz jest 
jednym z najwybitniejszych 
artystów współczesnych, 
który od 1974 roku poświęcił 
swoje życie twórczości arty-
stycznej. Zajmuje się zarów-
no rzeźbieniem w drewnie, 
jak i malowaniem obrazów 
olejnych, tworząc niezwykłe 
dzieła sztuki, które przekra-
czają granice czasu i prze-
strzeni.

Jego prace były prezento-
wane na wielu prestiżowych 
wystawach indywidualnych 
i zbiorowych na terenie całe-
go kraju, a także za granicą, 

m.in. w Muzeum Narodowym 
Rzeźby im. X. Dunikowskiego 
w Warszawie, Sali Marmuro-
wej Teatru Wielkiego w War-
szawie, galerii Zamku Książąt 
Pomorskich w Szczecinie, na 
Zamku w Opolu, czy w Cen-
trum Kultury „Zamek” w Po-
znaniu. Jego prace są również 
doceniane i eksponowane 
w zbiorach prywatnych, mu-
zeach, kościołach oraz insty-
tucjach w Polsce i za granicą, 
w takich krajach jak Japonia, 

Francja, Niemcy, Holandia, 
Portugalia czy Cypr.

Atmosfera była niesamo-
wita, pełna podziwu i sza-
cunku dla talentu tego wy-
jątkowego artysty. Jego prace, 
od rzeźb w drewnie po malo-
wane obrazy olejne, poruszy-
ły nasze serca i umysły. 

Wystawa prezentuje bo-
gactwo i różnorodność sztu-
ki pana Pozdrowicza. Każde 
dzieło jest prawdziwym arcy-
dziełem! 

W środę, 8 maja br., odbyła się 
uroczysta Sesja Inauguracyj-
na Rady Miejskiej w Nowym 
Tomyślu! Pan Marcin Bram-
bor został zaprzysiężony 
na stanowisko Burmistrza 
Nowego Tomyśla, a nowo 
wybrani radni złożyli ślubo-
wanie. 

Przewodniczącym Rady 
został wybrany pan Marek 
Ratajczak, natomiast funkcje 
Wiceprzewodniczących ob-
jęli panowie Łukasz Frański 
oraz Tomasz Matusiak.

Sesja stanowiła ważny 
krok w życiu społeczności 
lokalnej, symbolizując nowy 
etap w działalności samorzą-
du naszej Gminy.

W środę, 24 kwietnia br., 
Nowotomyski Ośrodek Kul-
tury tętnił życiem, goszcząc 
wybitne postaci lokalnego 
świata kulturalnego. To było 
wyjątkowe przedpołudnie, 
pełne wzruszeń i podzięko-
wań, gdyż odbyła się corocz-
na uroczystość wręczenia 
Filarów Kultury, zorganizo-
wana przez Nowotomyskie 
Towarzystwo Kulturalne.

Filar Kultury to wyjątkowe 
wyróżnienie, zapoczątkowa-
ne przez śp. Bogdana Górnego, 
który pełnił funkcję prezesa 
Towarzystwa. Trafia ono do 
najznakomitszych twórców, 
animatorów i mecenasów 
kultury, których zaangażo-
wanie i wkład w rozwój spo-
łeczno-kulturalny regionu są 
nieocenione. Jest to nie tylko 
nagroda za całokształt pracy 
twórczej, lecz także za wspar-
cie instytucji kultury i współ-
tworzenie niezapomnianych 
wydarzeń artystycznych.

Uroczystość rozpoczął 
Ryszard Ratajczak, prezes 
Zarządu Nowotomyskiego 
Towarzystwa Kulturalne-
go, który serdecznie powitał 
wszystkich obecnych i po-
dziękował za ich nieoceniony 

wkład w rozwój kulturalny 
naszej społeczności. Prezes 
podsumował działalność NTK 
w roku ubiegłym oraz przed-
stawił plany na przyszłość. 
Następnie, Lucyna Kończal-
-Gnap, wiceprezes Zarządu, 
przedstawiła tegorocznych 
laureatów – Filary Kultury 
2024.

W kategorii animator 
kultury statuetkę odebrała 
Aleksandra Walczak, nato-

miast w kategorii animator 
i mecenas kultury - Prywat-
ne Ognisko Muzyczne, które 
reprezentowała Anna Antu-
szewska. 

Dziękujemy wszystkim za-
angażowanym, którzy swo-
ją pasją i oddaniem tworzą 
niepowtarzalną kulturalną 
tkankę naszej Gminy. To 
właśnie dzięki Wam kultura 
kwitnie i rozwija się każdego 
dnia.

Hołd Bohaterom: nadanie Gwiazdy Pamięci 
„Polska Niepodległa 1918”

Przebudowa ul. Krętej w Paproci

Ryszard Pozdrowicz – 50 lat pracy twórczej

Sesja Inauguracyjna Rady Miejskiej

Filary Kultury 2024
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ul. Kościańska 2, Stęszew

SKUP ZŁOMU
MAKULATURY i METALI KOLOROWYCH

TRZCIEL UL. KOŚCIUSZKI 20

PON-PT 8:00- 16:00
SOBOTA 8:00- 12:00 

biuro@zlom.poznan.pl

tel. 509 174 596 lub 534 611 454

FARBY,  TAPETY, FOTOTAPETY

AKCESORIA MALARSKIE

KLEJE, LAKIERY, OKLEINY
LISTWY DEKORACYJNE

KARNISZE, KINKIETY, PłYTY G–K 

Niałek Wielki 60
64-200 Wolsztyn

(kierunek przystań żeglarska)

tel: 68 384 0773 / hurtownia@izomet.pl

A OKNA A DRZWI A BRAMY
A PARAPETY A ROLETY 

A ROLETKI MATERIAłOWE 
A MARKIZY A MOSKITIERY 

A STEROWANIE

PROFESJONALNY PARTNER

www.gmyrpol.pl    
gmyrpol@post.pl
Stęszew
ul. Kosickiego 9 
tel./fax: 61 813 56 14
tel. kom: 692 436 416

Opalenica
ul. Wierzejewskiego 40
tel./fax: 61 447 56 08
tel. kom: 602 648 298

Nowy Tomyśl
ul. Ogrodowa 28
tel./fax: 61 442 55 41
tel. kom: 606 205 271

Wolsztyn
ul. Słowackiego 11A
tel./fax: 68 346 93 65
tel. kom: 608 311 016

Profesjonalna naprawa telefonów GSM
NATYCHMIASTOWE POŻYCZKI
LOMBARD

www.lombardd.pl

Nowy Tomyśl ul. Piłsudskiego 4
Grodzisk Wlkp. ul. Bukowska 11

tel. 509 408 163

ZAPAMIĘTAJ CENY KONKURENCJI - DAMY CI WIĘCEJ!

ul. Zachodnia 10 
Nowy Tomyśl
biuro@scrapssw.pl

SKUP SUROWCÓW WTÓRNYCH

tel. 536-859-982

wsad/niewsad 
blacha
puszka

SKUP ZłOMU

62-065 Grodzisk Wielkopolski ul. Powtańców Chocieszyńskich 26
tel. 602 495 869 tel. 61 863 69 29 w 13

www.ubezpieczeniatomex.com.pl
e-mail: tomaszmachnicki@o2.pl

PORADNIA CHIRURGICZNA
tel.  502 033 012  tel.  61 444 89 86

rejestracja czynna /wejście B/
GRODZISK WLKP. UL. POLNA 4

a wtorki 12.00 - 15.00 
a środy 13.00 - 18.00

Przychodnia Specjalistyczna
„POLIKLINIKA” NZOZ

AUTORYZOWANY DEALER: 
Nowy Tomyśl  ul. Kolejowa 17 – tel. 61 442 40 85,
               tel.  kom 602 775 274
Zbąszyń  ul. Poznańska 42 – tel. 68 386 75 04

STIHL MS-162 
pILaRKa SpaLINOwa

749,-899

NOWOŚć

TOMASZ BRYCHCY
ul. Poznańska 34 ,Grodzisk Wlkp.
tel. 601 668 680

ZAKŁAD KAMIENIARSKI 

nagrobki granitowe

szeroka gama wyrobów
remonty, renowacje
galanteria nagrobków
lampy, wazony, liternictwo itp.

EMERYT SZUKA MIESZKANIA!!!
Poszukuję małego mieszkania kawalerki lub pokoju z dostępem 

do kuchni i łazienki. Mam 76 lat  i całe życie byłem organistą i 
kościelnym. Jestem spokojnym i sympatycznym człowiekiem. 

Szukam zakwaterowania do kwoty 1000 zł. 

  Telefon kontaktowy. 663 515 503
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W dniach 25-26 maja 2024 
roku, na terenie Muzeum 
Rolnictwa i Przemysłu Rolno 
Spożywczego w Szreniawie 
odbędą się niezapomniane 
XXX Dni Gminy Komorni-
ki. To wyjątkowe wydarze-
nie, które co roku gromadzi 
mieszkańców oraz przyjaciół 
z sąsiednich miejscowości, 
aby wspólnie celebrować na-
szą lokalną społeczność.

W tym roku, pragniemy 
Was zaprosić do wspólnej 
zabawy już od godziny 16:00 
w sobotę oraz od 14:00 w nie-
dzielę. Ponadto, z ogromną 
przyjemnością informujemy, 
że dysponujemy wyjątkowo 
pięknym terenem, co daje 

nam jeszcze większe możli-
wości na zorganizowanie cie-
kawych atrakcji dla wszyst-
kich uczestników.

Wśród licznych atrakcji, 
które przygotowaliśmy, nie 
może zabraknąć Festiwalu 
Smaków Food Trucków. To 
prawdziwa uczta dla pod-
niebienia, podczas której bę-
dziecie mieli okazję skoszto-
wać najróżniejszych potraw 
z całego świata. A dla tych, 
którzy pragną chwilę odpo-
czynku, przygotowaliśmy 
również strefę chill out.

Dla naszych najmłodszych 
gości przygotowaliśmy wiele 
wspaniałych atrakcji, takich 
jak karuzela wenecka, zamki 

dmuchane oraz warsztaty, 
podczas których będą mogli 
rozwijać swoje talenty arty-
styczne. W sobotę czekają na 
nich m.in. warsztaty tworze-
nia makiet gminy Komorniki 
oraz obrazy z mchu, giga tor 
przeszkód XXL, a wieczo-
rem niesamowity koncert 
z udziałem GRUBSONA oraz 
GROMEE. Natomiast w nie-
dzielę, od godziny 14:00, na 
scenie wystąpią dzieci ze 
szkół i przedszkoli oraz inni 
utalentowani artyści. Nie za-
braknie również warsztatów 
robienia wianków z żywych 
kwiatów, karmelarskiego 
show oraz możliwości stwo-
rzenia własnej eko gry.

Dla dorosłych także przy-
gotowaliśmy wiele niespo-
dzianek, takich jak występy 
cyrkowców oraz wspaniały 
koncert zespołu MYSLO-
VITZ, który zakończy naszą 
imprezę.

Całą imprezę poprowadzi 
niesamowity Piotrek Bednar-
ski, mieszkaniec Komornik, 
który zadba o niezapomnia-
ną atmosferę.

Z okazji Jubileuszowych 
XXX Dni Gminy Komorni-
ki, na każdego z Was czekać 
będzie mnóstwo atrakcji. 
Serdecznie zapraszamy do 
wspólnej zabawy i integracji 
z naszą wspaniałą społecz-
nością!

W związku z ponownym 
wyborem Pana na stanowi-
sko burmistrza Grodziska 
Wlkp. zespół redakcyjny 
„Powiatów” składa gratula-
cje.
Od jakich inwestycji za-
cznie pan realizować dalszy 
plan działania?
Generalnie życie gminy nie 
stanęło w miejscu w związku 
z wyborami. Podpisaliśmy 
już umowę na pierwszą tego-
roczną  inwestycję: “Budowę 
ul. Piaskowej”, na którą mie-
liśmy zaplanowane półtora 
miliona złotych. Udało się 
uzyskać dużo korzystniejszą 
ofertę w postępowaniu prze-
targowym, bo nieco ponad 
800 tysięcy zł. Wykonawca 
lada dzień wejdzie na plac 
budowy. W planie mamy na 
ten rok również budowę dal-
szego ciągu łącznika ulic No-
wotomyskiej z Winną. W tym 
roku chcielibyśmy rozpocząć 
proces inwestycyjny przy mo-
dernizacji basenu. Ten temat 
jest bardzo ważny zarówno 
dla dla mieszkańców jak i dla 
mnie. Kończymy opracowy-
wanie dokumentacji, basen 
będzie wykonany w takiej 
technologii, że  w czerwcu 
przyszłego roku powinno już 
się udać go uruchomić. Obiekt 
będzie w prrzestrzni otwartej 
ponieważ  budowa basenu 
krytego to obecnie kwota rzę-
du dwadziestu milionów zł 
oraz duże kwoty jego utrzy-
mania wyliczone na ok półto-
ra miliona złotych rocznie.

W Grodzisku Wlkp. co jakiś 
czas podnoszony jest temat 
kina dla mieszkańców, czy 
coś w tym temacie będzie 
się działo?
W  poprzedniej kadencji nie 
udało się tego tematu zakoń-
czyć. Zapewniam,że sprawa 
nie poszła do kosza i cały czas 
jest analizowana. Budowanie 
obiektu czy adoptowanie sali, 
która będzie służyć tylko jako 
sala kinowa nie jest dobrym 
wyjściem. Widzimy potrzebę 
budowy sali widowiskowej 
z częścią amfiteatralną, wi-
downią stałą albo rozkłada-
ną, na zasadzie  wyciąganych 
szuflad,na ok. 250 miejsc. 
Taka sala mogłaby służyć 
jako sala kinowa, ale także na 
potrzeby innych wydarzeń 
jak koncety, spektakle itp.. 

Chciałbym aby w najbliższej 
pięciolatce seanse kinowe 
odbywały się regularnie w 
oparciu nie o kino objazdowe 
ale o własną infrastrukturę. 

Jeżeli chodzi o szkoły pod-
stawowe są jakieś problem z  
termomodernizacją budyn-
ków lub lokalowe?
Gmina Grodzisk Wlkp. jako 
organ prowadzący prowadzi 
siedem szkół: trzy szkoły w 
Grodzisku Wlkp., w Ptaszko-
wie, w Grąblewie, w Słocinie, 
w Kąkolewie do tego przed-
szkole gminne. 
W minionej kadencji prze-
prowadziliśmy termomo-
dernizację cześci budynków, 
remonty I rozbudowy szkół, 
zapewnijąc dzieciom więcej 
miejsca i  lepsze warunki do 
nauki.  Naszym sukcesem 
jest zapewnienie wszystkim 
chętnym dzieciom miejsc 
w przedszkolach. Obecnie 
plannujuemy rozbudować 
budynek przedszkola przy ul. 
Chopina o dwie kolejne sale. 
Planujemy także podpisanie 
listu intencyjny z operatorem 
prywatnym na budowę ze-
społu przedszkolego przy uli-
cy Winnej, gdzie  mogłyby się 
również znajdować  oddziały 
żłobkowe. 

Czy Grodzisk Wlkp. jest 
dobrym miejscem dla inwe-
storów? Jak to wygląda na 
chwilę obecną?
Minionych 5 lat było wyjątko-
wo trudnych, ze względu na 
napiętą sytuację polityczną i 
ekonomiczną. Dlatego cieszę 
się, że wiele firm z naszego 
terenu przetrwało ten trudny 
czas, a nawet rozwinęło swo-
ją działalność. Pojawiają się 
także nowe podmioty, a przy-
kładem jest koreańska firma, 
która kupiła w ubiegłym roku 
obiekt w Grodzisku Wlkp. i 
planuje rozpocząć tutaj swoją 
działaność. Mam nadzieję, że 
kiedy skończymy prace nad 
ogólnym planem zagospo-
darowania przestrzennego 
gminy, to wydzielimy nowe 
tereny inwestycyjne. 

Na koniec chciałbym dodać, 
że jestem zadowolony z tego 
co już udało nam się zrobić, 
jednak mam pełną świado-
mość, że przed nami jest jesz-
cze wiele nowych wyzwań. 

Zapraszamy na XXX Dni Gminy Komorniki!Przed burmistrzem 
Hojanem nowe wyzwania

Z burmistrzem Grodziska Wielkopolskiego 
– Piotrem Hojanem 

rozmawiał Franciszek Gwardzik

GrOdzISK WIeLKOpOLSKI / KOMOrNIKI
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W nawiązaniu do zbliżające-
go się Święta Pieczarki, które 
odbywa się corocznie w gmi-
nie Wielichowo, pragnę przy-
pomnieć historię początków 
produkcji pieczarek w na-
szym regionie. Produkcja ta 
nie byłaby możliwa bez zaan-
gażowania i pasji pionierów, 
takich jak śp. Henryk Banach 
z Pruszkowa, który w 1970 
roku rozpoczął produkcję 
pieczarek, wprowadzając 
prawdziwą rewolucję w lokal-
nym rolnictwie.

Henryk Banach, wspierany 
przez pana Bendkowskiego 
z Komornik k. Poznania oraz 
dr. Tadeusza Bukowskiego 
z Warszawy, który był pro-
ducentem grzybni pieczar-
kowej, zainicjował tę nowa-
torską produkcję. Jego pasja 
i determinacja szybko zna-
lazły naśladowców. Jednym 
z nich byłem ja, Stanisław 
Mączkowski z Ruchocic, któ-
ry pod okiem pana Banacha 
również rozpocząłem uprawę 
pieczarek.

W tamtych czasach Pol-
ska przechodziła przez wiele 
zmian i wyzwań. Lata 70. były 
okresem intensywnych prze-
mian społecznych i gospo-
darczych. W 1970 roku, kiedy 
Henryk Banach rozpoczął 
swoją działalność, w Polsce 
miały miejsce protesty robot-
nicze, które doprowadziły do 
zmian w kierownictwie PZPR 
i złagodzenia polityki gospo-
darczej. To był czas, kiedy 
innowacyjność i odwaga były 
szczególnie potrzebne (i-rol-
nik.pl) (AgroFakt.pl).

Obaj ściśle współpracowa-
liśmy ze Spółdzielnią Ogrod-
niczą w Kościanie, a później 
w Nowym Tomyślu. Instruk-
tor Zbigniew Miśko dzielił 

się swoją wiedzą i pomagał 
nowym producentom w zgłę-
bianiu tajników uprawy pie-
czarek. Dzięki temu wsparciu 
produkcja pieczarek rosła 
w siłę.

Zarząd Spółdzielni Ogrod-
niczej w Nowym Tomyślu, wi-
dząc ogromne zainteresowa-
nie tą produkcją, podjął ścisłą 
współpracę z prof. Adamem 
Gapińskim z Akademii Rol-
niczej w Poznaniu (obecnie 
Uniwersytet Przyrodniczy) 
oraz dr. Krystianem Szudygą 
z Instytutu Warzywnictwa 
i Grzybów Jadalnych w Skier-
niewicach. Dzięki tym part-
nerstwom produkcja piecza-
rek osiągnęła nowy poziom 
(i-rolnik.pl).

Dostrzegając rosnące za-
potrzebowanie na podłoże do 
produkcji pieczarek, zainicjo-
wałem powstanie pierwszej 
wytwórni podłoża w Gożdzi-
nie, w gminie Rakoniewice, 
oraz drugiej wytwórni w Woj-
nowicach, w gminie Opaleni-
ca. Te inicjatywy, wspierane 
przez dr. Krystiana Szudygę, 
były odpowiedzią na deficyt 
obornika końskiego, który 
stanowił podstawę produkcji.

Historia rozwoju tej upra-
wy zawiera wiele aspektów 
i wątków, które czasem mogą 
wydawać się śmieszne i cie-
kawe w zderzeniu z dzisiej-
szą rzeczywistością. Dzisiaj 
możemy cieszyć się owocami 
ciężkiej pracy i zaangażowa-
nia tych pionierów, co nie-
zaprzeczalnie przyczyniło 
się do ogromnego rozwoju 
gospodarczego i wzrostu za-
możności gmin Wielichowo 
i Rakoniewice.

Wspominając Henryka Ba-
nacha, warto również przy-
pomnieć, że w latach 1956 
pracował w Zakładach Me-
talowych Cegielskiego w Po-
znaniu i brał czynny udział 
w wypadkach poznańskich. 
Informację tę potwierdził 
Instytut Pamięci Narodowej 
(IPN) w Poznaniu, co dodat-
kowo podkreśla jego zaanga-
żowanie w sprawy społeczne 
(Codzienny Poznań).

Dzięki takim postaciom jak 
Henryk Banach, mogłem kon-
tynuować jego dzieło, przy-
czyniając się do rozwoju pro-
dukcji pieczarek w naszym 
regionie. To dzięki ich wkła-
dowi możemy dziś obchodzić 
Święto Pieczarki, świętując 
ich osiągnięcia i dziękując 
za ich wkład w rozwój naszej 
społeczności.

Historia produkcji pieczarek 
W dniu 23.04.2024 r. w sali 
ROK w Rakoniewicach odby-
ło się Walne Zebranie człon-
ków Towarzystwa Miłośni-
ków Ziemi Rakoniewickiej. 
Głównym celem spotkania 
było podsumowanie działań 
podjętych w 2023  r. oraz za-
twierdzenie sprawozdań. 

Rok 2023 obfitował w wie-
le inicjatyw. Można powie-
dzieć, że w każdym miesiącu 
coś się działo. Rozpoczęliśmy 
rok spotkaniem świątecz-
no-kolędowym w styczniu. 
Tradycyjne w lutym członko-
wie TMZR zapalili znicze na 
cmentarzu, by uczcić pamięć 
Powstańców Wielkopolskich 
I.Todka i S.Wujca. W marcu 
2023 r. odbyło się Walne Ze-
branie sprawozdawcze oraz 
wystawa prac malarskich 
Krystyny Pilarskiej. Kwiecień 
był bardzo pracowity – przy-
gotowaliśmy premierę sztuki 
czytanej: „Drzymała i jego 
wóz” oraz wzięliśmy udział 
w Rajdzie do Drzymałowa. 
W maju delegacja TMZR zło-
żyła kwiaty pod Pomnikiem 
na rynku podczas obcho-
dów Święta 3 Maja. Kilka dni 
później nasi członkowie: Bo-
gumiła Barańska, Krystyna 
Pilarska, Edward Laskowski 
oraz Zdzisław Wajman za-
prezentowali swoją twór-
czość podczas Jarmarku dla 
Rodzin na działkach. Kulmi-
nacyjnym punktem zeszłego 

roku był Jubileusz 45-lecia 
TMZR zorganizowany w  sali  
ROK-u. Były gratulacje, po-
dziękowania, wyróżnienia 
i piękny koncert kwartetu Le-
piej późno niż wcale. Doko-
nano też wręczenia tytułów 
Zasłużony dla Gminy Rako-
niewice dla Pana Edwarda 
Laskowskiego oraz Czesława 
Rostkowskiego.

Po wakacyjnej przerwie 
zorganizowaliśmy wyjazd 
do Teatru Muzycznego na 
„Deszczową piosenkę”. 
W listopadzie tradycyjnie 
wzięliśmy udział w gminnych 
obchodach Święta Niepod-

ległości oraz zorganizowali-
śmy jesienny koncert „ Jarzę-
bina czerwona…” w sali WTZ. 
Członkowie TMZR pamiętają 
o swoim Patronie – Michale 
Drzymale – w każdą roczni-
cę urodzin i śmierci zapalają 
znicz pamięci przy Obelisku 
w Drzymałowie. 

W naszym Towarzystwie 
nie ma czasu na nudę. Jesteś 
ciekaw co robimy, chcesz 
brać udział lub współtworzyć 
wydarzenia – serdecznie za-
praszamy do naszej organi-
zacji. Więcej o nas na stronie: 
www.tmzrce.pl i na naszym 
profilu na Facebooku. 

Podsumowanie wydarzeń w TMZR 

Wykonujemy usługi w zakresie:
a badania technicznye pojazdów w pełnym zakresie
a diagnostyka pojazdów a komputerowe sprawdzanie amortyzatorów
a naprawy samochodów osobowych wszystkich marek
a naprawy samochodów ciężarowych, autobusów, przyczep i naczep
a naprawa sprzętu rolniczego - ciągniki, kombajny itp
a mycie oraz konserwacja pojazdów a zbieżność kół w 3D
a naprawa i sprzedaż gaśnic oraz sprzętu p. poż. a spawanie aluminium 
a naprawa skrzyń biegów samochodów cięarowych Iveco, Mercedes, Scania, 
Volvo, Renault itp.

OKRĘGOWA 
StACJA 
KONtROLI 
POJAZDÓW

www.diagrolmet.pl
64-200 Wolsztyn, ul. Dworcowa 15F

tel./fax: 68 384 2223, tel. kom.  602 108 348,  602 578 443

Do każdego badania technicznego - NIESPODZIANKA
POSTAW NA TRADYCJĘ I DOŚWIADCZENIE

Jaromierz 38, 64-225 Kopanica
tel 68 384 06 45 – tel. kom. 604 222 116, 694 560 009

www.brudlo.com.pl
Zapraszamy na naszego Facebooka oraz Instagram

a pelargonie, begonie, niecierpki, surfinie, rośliny ozdobne  
z liści oraz wiele, wiele innych roślin na balkony i tarasy

 a wiszące donice z kwiatami  a byliny i trawy  a rozsadę 
ziół i warzyw a bardzo duży wybór donic, doniczek 

i skrzynek balkonowych
a fachową obsługę i doradztwo

a obsadzanie mis, skrzynek i donic
Godziny otwarcia: pon-pt 7:00-18:00 

sb 7:00-15:00 / niedziele i święta nieczynne
Godziny otwarcia: pon-pt 7:00-18:00 

sb 7:00-15:00 / niedziele i święta nieczynne 

Polecamy: 
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śp. Henryk Banach 
z Pruszkowa, który 
w 1970 roku rozpo-
czął produkcję pie-
czarek, wprowa-
dzając prawdziwą 
rewolucję w lokal-
nym rolnictwie

„
EMERYT SZUKA MIESZKANIA!!!

Poszukuję małego mieszkania kawalerki lub pokoju z dostępem do kuchni i łazienki. Mam 76 lat  i całe 
życie byłem organistą i kościelnym. Jestem spokojnym i sympatycznym człowiekiem. 

Szukam zakwaterowania do kwoty 1000 zł. 

  Telefon kontaktowy. 663 515 503
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Pierwsza sesja Rady Powiatu 
Grodziskiego nowej kadencji 
rozpoczęła się we wtorek 7 
maja 2024 r. o godzinie 10.00. 
W Sali Sesyjnej Starostwa 
Powiatowego zebrało się 16 
Radnych wybranych w wybo-
rach do samorządu powiato-
wego.

Prowadzenie sesji powie-
rzono Radnemu Józefowi 
Kowalonkowi. Głównym 
punktem wtorkowych obrad 
był wybór Przewodniczące-
go, Wiceprzewodniczących 
Rady Powiatu oraz Starosty 
i Członków Zarządu Powiatu.

Zanim przystąpiono do 
wyborów, wszyscy Radni wy-
brani do składu obecnej Rady 
złożyli ślubowanie. Następ-
nie wybrano komisję skruta-
cyjną w osobach: Magdalena 
Kalemba – Borowczak, Kry-
stian Błażejczak i Piotr Sta-
siłowicz, która czuwała nad 
prawidłowym przebiegiem 
głosowania.

Starosta Mariusz Zgaiński 

zgłosił kandydaturę radne-
go Sebastiana Skrzypczaka 
do pełnienia funkcji Prze-
wodniczącego Rady Powiatu 

Grodziskiego, motywując 
swój wybór doświadczeniem 
w poprzedniej kadencji i ak-
tywnością kandydata na wie-

lu płaszczyznach działalno-
ści społecznej.

Wobec braku zgłoszenia 
innych kandydatów pro-

wadzący sesje zarządziła 
wybory. Głosowanie miało 
charakter tajny, po wyjęciu 
głosów z urny komisja skru-
tacyjna ogłosiła wyniki. No-
wym Przewodniczącym Rady 
został Sebastian Skrzypczak.

Na Wiceprzewodniczą-
cych wybrano Piotra Kandul-
skiego i Stanisława Marcinia-
ka.

Następnie Starosta VI 
kadencji Mariusz Zgaiński 
przedstawił sprawozdanie 
Zarządu o stanie Powia-
tu z pięciu minionych lat, 
w którym uwzględnił naj-
ważniejsze inwestycje i za-
dania podejmowane w mi-
nionej kadencji.

W kolejnej części posie-
dzenia nastąpił wybór Sta-
rosty i Wicestarosty Grodzi-
skiego.

Przewodniczący Seba-
stian Skrzypczak zgłosił 
kandydaturę Mariusza Zga-
ińskiego na Starostę Grodzi-
skiego, po czym przeprowa-

dzono tajne głosowanie.
Przedstawiciel komisji 

skrutacyjnej ogłosił, że Sta-
rostą Grodziskim został Ma-
riusz Zgaiński, który otrzy-
mał 16 głosów „za”.

Na Wicestarostę zgłoszono 
Sławomira Górnego, który 
ilością 12 głosów „za” został 
wybrany na to stanowisko.

Starosta Grodziski zgło-
sił trzech kandydatów na 
członków zarządu. Po prze-
prowadzeniu głosowaniu 
komisja ogłosiła nazwiska 
nowych Członków Zarządu: 
Danutę Nijaką,

Jana Grochowego i Ryszar-
da Balcerka, którzy będą peł-
nili tę funkcję przez najbliż-
sze 5 lat.

Podczas pierwszej sesji 
VII kadencji podjęto rów-
nież uchwałę w sprawie 
ustalenia wynagrodzenia za 
pracę Starosty Grodziskiego 
oraz ustalono ilość, nazwy 
i przedmiot działania sta-
łych komisji Rady Powiatu.

8 maja obchodziliśmy Naro-
dowy Dzień Zwycięstwa dla 
upamiętnienia zwycięstwa 
nad hitlerowskimi Niemcami 
w 1945 roku. Podczas sześciu 
lat wojny zginęło ponad 6 
mln polskich obywateli. Te 
sześć tragicznych lat było też 
wielką i zwycięską próbą lu-
dzi i ich charakterów w walce 
o wolność, godność i solidar-
ność. 

Dla uczczenia tej ważnej 
rocznicy, pod grodziskim 
Pomnikiem Wdzięczności 
spotkali się przedstawiciele 
samorządu Powiatu Grodzi-
skiego, samorządów gmin-
nych oraz zaproszeni goście. 
W uroczystości wzięli udział 
także przedstawiciele szkół, 
służb mundurowych, orga-
nizacji społecznych i poli-
tycznych oraz mieszkańcy 
Grodziska Wielkopolskiego. 
Uroczystość uświetniła swą 
obecnością Grodziska Orkie-
stra Dęta im. Stanisława Sło-
wińskiego, klasa mundurowa 
Zespołu Szkół Technicznych 
im. Eugeniusza Kwiatkow-
skiego, poczty sztandarowe 
oraz harcerze.

Pierwsza sesja nowej kadencji Rady Powiatu Grodziskiego

79. Rocznica zakończenia II wojny światowej
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Rakoniewicki Ośrodek Kul-
tury obchodził jubileusz 5 
-lecia swojego istnienia. Za-
proszeni goście mieli okazję 
posłuchać wspaniałego kon-
certu Zespołu Happy Singers. 
Piosenki przeniosły nas w 
niesamowity klimat lat 80 
i 90-tych. Jest nam bardzo 
miło, że mogliśmy gościć tak 
ważnych dla nas ludzi kocha-
jących kulturę.

U nas zawsze coś się dzie-
ję i nikt się nie nudzi.😁 Dzieci
uczestniczą w zajęciach ta-
necznych, warsztatach, wy-
cieczkach, zabawach, feriach 
zimowych i letnich, oraz 
spotkaniach Andrzejkowych 
i Mikołajkowych. Dla star-
szych również mamy zajęcia 
taneczne gdzie mogą uczyć 
się tańca z Wicemistrzem 
Polski w tańcu towarzyskim, 
a zarazem ćwierćfinalistą 
Blackpool Dance Festival 
(najważniejszego turnieju 
tańca na świecie!) Danielem 

Mrozkiem. Organizujemy 
spotkania dla kobiet doty-
czące zdrowia i urody. Co 
roku przygotowujemy dla 
Was Dożynki i Dni Rakonie-
wic, na których występują 
polskie gwiazdy muzyczne! 
Zapraszamy do Rakoniewic 
również kabarety, które roz-
śmieszają nas do łez! 😁 

Tekst oraz zdjęcia- Rakoniewicki 
Ośrodek Kultury

5-lecie Ośrodka Kultury 

GMINA rAKONIeWIce

We wtorek, 7.05.2024, od-
była się I Sesja nowej Rady 
Miejskiej. Zgodnie z art. 20 
ust. 2c ustawy o Samorządzie 
Gminnym pierwszą sesję no-
wowybranej rady otworzyła 
i do czasu wyboru Przewod-
niczącego Rady prowadzi-
ła radna Gabriela Cielecka. 
Następnie Przewodniczący 
Gminnej Komisji Wybor-
czej – pan Marek Kostrzew-
ski wręczył zaświadczenia 
o wyborze nowych radnych 
i pana Burmistrza. Kolejnym 
ważnym punktem spotkania 
było uroczyste ślubowanie. 
Po nim nastapił wybór Prze-
wodniczącego Rady Miejskiej. 
Na kolejną kadencje został 
nim pan Krzysztof Kraw-
czyk. W głosowaniu tajnym 
wybrano równiez dwóch Wi-
ceprzewodniczących Rady 
Miejskiej- pana Marka Mać-
kowiaka oraz pana Rafała 

Siemieńczuka. Gdy zajęli już 
oni swoje miejsca -  Burmistrz 
Rakoniewic wygłosił spra-
wozdanie o stanie Gminy. Na 
koniec przegłosowano kilka 
uchwał m.in. w sprawie: upo-
ważnienia Wiceprzewodni-
czącego Rady Miejskiej Rako-
niewic do udzielania poleceń 
wyjazdów, powołania Komisji 
Rewizyjnej, powołania Komi-
sji Skarg Wniosków i Petycji, 
ustalenia składów osobo-
wych stałych Komisji Rady, 
wynagrodzenia Burmistrza 
Rakoniewic, ustalenia stawek 
opłaty targowej od sprzedaży 
dokonywanej podczas obcho-
dów Dni Rakoniewic.

Wszystkim Radnym oraz 
panu Burmistrzowi życzy-
my wytrwałości w dążeniu 
do osiągnięcia zamierzo-
nych celów, cierpliwości oraz 
owocnej pracy w nowej ka-
dencji.

3 maja o godzinie 10.00, w ko-
ściele w Rakoniewicach, od-
była sie uroczysta Msza Świę-
ta w intencji Ojczyzny.  Udział 
wzięli w niej: Burmistrz Ra-
koniewic dr Gerard Tomiak, 
Zastępca Burmistrza- pan 
Arkadiusz Pawłowski, Se-
kretarz Gminy- pan Jarosław 
Marciniak, Przewodniczący 
Rady Miejskiej- pan Krzysz-
tof Krawczyk oraz Zastępca 
Przewodniczącego Rady Miej-

skiej- pan Marek Maćkowiak. 
Wśród zaproszonych gości 
były również poczty sztanda-
rowe, którym bardzo dzięku-
jemy za tak liczne przybycie! 
Oprawą muzyczną zajęła się 
Młodzieżowa Orkiestra Dęta 
z Rostarzewa, której utwory 
były prawdziwą ucztą mu-
zyczną. Następnie przema-
szerowano na rynek, gdzie 
odśpiewano hymn Polski przy 
akompaniamencie orkiestry. 

Po hymnie przemawiał Bur-
mistrz Rakoniewic, który 
podziękował wszystkim za 
udział w uroczystości oraz 
krótko wspomniał o samym 
święcie, tak ważnym dla nas 
wszystkich. Kolejnym punk-
tem obchodów było złożenie 
kwiatów pod pomnikiem Pa-
mięci i Wolności przez przy-
byłe delegacje z gminy Rako-
niewice. Na koniec Orkiestra 
Dęta dała krótki koncert, 

podczas którego zagrała kilka 
utworów, do których również 
młodzieżowa część orkiestry 
zatańczyła.

Cała uroczystość była prze-
piękna i wzruszająca. Jeszcze 
raz serdeczne podziękowania 
dla wszystkich przybyłych go-
ści, delegacji, pocztów sztan-
darowych, Młodzieżowej 
Orkiestry Dętej z Rostarzewa 
oraz mieszkańców gminy Ra-
koniewice.

I Sesja nowej Rady Miejskiej Gminy Rakoniewice

Uroczyste obchody Święta Konstytucji 3. Maja

3 maja, w rakoniewickim 
parku, jak co roku odbyły sie 
biegi 3. majowe. Od godzi-
ny 13.30 bylo czynne biuro 
zawodów, gdzie można było 
zapisać dziecko na biegi lub 
odebrać numer startowy, je-
śli ktoś zapisał sie wcześniej 
przez internet. Zawody roz-
poczęły się o godzinie 15.00. 
Po kolei, zgodnie z regulami-
nem, dzieci biegały na taki 
dystans jaki był przyporząd-
kowany do ich wieku. Pogo-
da dopisała, więc chętnych 
było naprawdę dużo. Emocje 
były ogromne zarówno dla 

rodziców, jak i ich pociech. 
Dzieci były niesamowicie 
dzielne i nawet te najmłod-
sze biegły do samego końca. 
Każdy uczestnik otrzymał 
medal, a trójka najszybszych, 
w każdej kategorii wiekowej, 
również puchary i nagrody. 
Oprócz samych biegów, dużo 
radości przyniosły dzieciom 
dmuchane zamki, stoiska 
z balonikami oraz przysma-
kami, a co najważniejsze... na 
same zakończenie imprezy 
odbyła się Piana Party. Był to 
dzień pełen radości, szczę-
ścia i uśmiechu. 

Rajd odbył się w czwartek 
- 9 maja. Rozpoczął się na 
dziedzińcu Rakoniewickiego 
Ośrodka Kultury, gdzie zosta-
ła otwarta wystawa o Micha-
le Drzymale. Następnie cała 
grupa zebrała się obok słyn-
nego wozu i ruszyła w rajdzie 
pieszym do Drzymałowa- 
tam gdzie jest pomnik pa-
mięci Michała Drzymały. Na 
przybyłych gości czekał soł-
tys Drzymałowa pan Michał 
Drzymała- prawnuk rakonie-
wickiego bohatera. Na koniec 
na wszystkich wytrwałych 
czekał poczęstunek- kawa, 
herbata i ciasto drożdżowe. 
Wszystkim, którzy dołączyli 

do rajdu serdecznie dzięku-
jemy! Dziękujemy również 
Rakoniewickiemu Ośrodkowi 
Kultury za kolejną, rewela-
cyjną imprezę.

47 Biegi 3. Majowe

Rajd pieszy w 87 rocznicę 
śmierci Michała Drzymały

W dniu 22.04.2024r. Bur-
mistrz Rakoniewic podpisał 
aneks do porozumienia na 
wykonanie dokumentacji 
projektowo kosztorysowej 
dla inwestycji obejmującej 
budowę ścieżki pieszo – ro-
werowej od miejscowości Bo-
ruja Nowa do Miejscowości 
Jabłonna o długości ok. 7,7km. 
Dokumentację projektowo - 
kosztorysowa wykonuje Fir-

ma MOSTOWNIA z Radzewa. 
Projekt współfinansowany 
przez Powiat Grodziski, Po-
wiat Nowotomyski, Gminę 
Rakoniewice, Nowotomyską 
Izbę Gospodarczą. Termin 
zakończenia prac projekto-
wych koniec 2024r. Inwe-
stycja przygotowywana do 
ubiegania się o pozyskanie 
środków finansowych z fun-
duszy pomocowych.

Rozbudowa drogi powiatowej
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W 2010 roku był pierwszy 
wyjazd do Częstochowy na 
rozpoczęcie sezonu moto-
cyklowego. Jechało 5 moto-
cyklistów. W 2012 byliśmy 
w Częstochowie  już w 8 
motocyklistów i tak co roku 
większa grupa. Pogoda była  
nieprzyjemna. Często wra-
caliśmy w deszczu i nawet  
w śniegu. Najlepsza udana 
wyprawa była w 2019 roku 
było nas około 55 tysięcy 
Polaków. W 2022 byliśmy sa-
mochodami tak jak i w tym 
roku, ale  2 motocyklistów się 
odważyło był to Piotr Grygiel 
i Mirek Kmiecik z żoną. Była 
to 14 pielgrzymka.
 Szczepan Nowaczyk

Motocykliści na pielgrzymce w Częstochowie

W dniu 11 maja 2024 roku 
o godzinie 9:00 na ul. Kato-
wickiej 11 (lokalizacja PTBS) 
odbyła się konferencja pra-
sowa z inicjatywy Pana Posła 
Bartłomieja Wróblewskiego 
oraz Stowarzyszenia Miesz-
kańców TBS Poznań. Kon-
ferencja ta była pokłosiem 
spotkania Stowarzyszeń 
Mieszkańców TBS z całej 
Polski w Biurze Dialogu Sa-
morządu i Rozwoju Kancela-
rii Prezydenta RP w dniu 25 
kwietnia br. Jako strona spo-
łeczna zobowiązaliśmy się do 
przesłania naszych propozy-
cji do zmian w ustawie z dnia 
26.10.1995r. dotyczącej TBS/
SIM.

Nasze propozycje między 
innymi to: 
a Możliwość wykupu 

mieszkania przez najemców
a Transparentność dzia-

łań zarządów TBS
a Przejrzystość rozliczeń 
a Uregulowanie partycy-

pacji (wpłaty własnej przed 

wprowadzeniem)
 W konferencji wzięli udział 

Poseł Bartłomiej Wróblew-
ski, Radna Miasta Poznania 
Ewa Jemielity oraz członko-
wie Stowarzyszenia Miesz-
kańców TBS Poznań. Jako 
pierwszy zabrał głos Poseł 
Wróblewski przedstawiając 
propozycje zmian do ustawy. 
Następnie głos zabrała Pani 
Dorota Cołta naświetlając 
koszty jakie ponieśli miesz-
kańcy aby móc zamieszkać 
w zasobach TBS. W dalszej 

kolejności mówił Prezes Sto-
warzyszenia Marek Cołta, 
który przekazał informacje 
o postulowanych zmianach 
oraz wymienił miasta i sto-
warzyszenia w Polsce z któ-
rymi przygotowano projekt 
zmian. Jako ostatnia głos 
zabrała Pani Ewa Jemielity, 
która mówiła o działaniach 
radnych w Komisji Rewizyj-
nej dotyczącej sprawy PTBS. 
Konferencję zamknęły indy-
widualne wywiady dla obec-
nych mediów. 

Konferencja posła Wróblewskiego 
z mieszkańcami TBS

Sprzedam Dwutygodnik  ”Powiaty - Gminy” – Cena do uzgodnienia – TEL.  608 321 611
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Trend na niepicie alkoholu po-
jawił się wśród młodych ludzi. 
Mówił o tym w porannej roz-
mowie Radia Poznań terapeu-
ta uzależnień Tomasz Zaręb-
ski. Trend NoLo - od słów „No 
Alcohol, Low Alcohol” polega 
na tym, że ludzie spotykają się 
na imprezach, gdzie nie piją 
alkoholu wcale lub w małych 
ilościach. 

Minęła też fascynacja wy-
jazdami integracyjnymi, gdzie 
przede wszystkim piło się al-
kohol - mówił Tomasz Zaręb-
ski.

Myślę, że dla Polaków dziś 
impreza alkoholowa z kolega-
mi, koleżankami z pracy pod-
czas jakiegoś wyjazdu integra-
cyjnego, to już nie jest rzecz 
szczególnie atrakcyjna. Polacy 
też są coraz bogatsi. Jeśli chcą 
się zabawić, to wolą to robić 
na własną rękę, nie korzystać 
z tego, co oferuje im pracodaw-
ca - mówi Tomasz Zarębski.

Polacy zmieniają swój styl 
korzystania z alkoholu. Gość 
porannej rozmowy wskazywał 
też na pozytywne skutki noc-
nej prohibicji w centrach du-
żych miast.

Z całą pewnością poprawia 
się komfort życia w tych miej-
scach, gdzie zostało to roz-
wiązanie wprowadzone. Jest 
na pewno bezpieczniej, jest na 
pewno mniej burd - wymieniał 
Tomasz Zarębski.

Poniżej cała rozmowa:
Cezary Kościelniak: Dziś go-
ściem jest Tomasz Zarębski 
- psychoterapeuta, specjali-
sta od leczenia uzależnień. 
Według danych, które podał 
Biznes Insider Polacy piją co-
raz więcej alkoholu. W 2021 
roku przypadało ponad 11 
litrów czystego spirytusu na 
mieszkańca. Z drugiej strony 
pojawia się tendencja - na-
zywana NoLo, czyli no alko-
hol, gdzie ludzie spotykają 
się na imprezach, gdzie nie 
piją alkoholu prawie wcale, 
albo w ogóle go nie piją. Ro-
śnie również rynek napojów 
niealkoholowych. Te dane są 
trochę sprzeczne. Jak je in-
terpretować?
Tomasz Zarębski: Nie jest to 
takie proste, ponieważ przygo-
towując się do audycji dzisiej-
szej, też oczywiście zajrzałem 
do paru źródeł i spotykamy 
tam dane - najdelikatniej mó-
wiąc - sprzeczne. W niektó-
rych ujęciach Polacy piją coraz 
więcej, w innych piją coraz 
mniej. Podejrzewam, że sytu-
acja jest dosyć skomplikowa-
na, ponieważ faktycznie spada 
sukcesywnie - to się dzieje już 
od kilku ładnych lat - spożycie 
alkoholi mocnych na rzecz al-
koholi słabszych.

Piwa, wina.
Zgadza się. Polacy zmieniają 
się swój styl korzystania z al-
koholu, swój styl picia alkoho-
lu, właśnie prawdopodobnie 
to w takim kierunku zmierza 
i być może w ten trend wpisu-
je się zjawisko, o którym pan 
wspomniał, czyli NoLo.

Pana zdaniem to zjawisko 
może się faktycznie upo-
wszechnić w taki sposób, że 
będzie - nie chcę powiedzieć 
- modą, ale będzie takim 
trendem, tak, jak trendem 
stało się zdrowe jedzenie, 
ekologiczny styl życia. Myśli 
pan, że ma to podobną szansę 
powodzenia?
Ma szansę powodzenia, acz-
kolwiek wydaje mi się, że tutaj 
byłyby potrzebne działania 
wieloaspektowe, wieloczyn-
nikowe, które pozwoliłyby 
ten pozytywny, oddolny trend 
umiejętnie wykorzystać.

Z czego pana zdaniem wyni-
ka ten trend? Czy to jest świa-
domość ludzi o szkodliwości 
alkoholu czy to jest tak, że po 
prostu w świecie, w którym 
ludzie bardzo ciężko pracu-
ją, nie ma może czasu na ta-
kie imprezy z tym trudnym 
dniem po?
Zacznę od tego, że dzisiejszy 
rynek pracy jest znacznie bar-
dziej wymagający, niż to z czym 
mieliśmy do czynienia jeszcze 
przed rokiem 1989. Wiemy 
dobrze, że w okresie schyłko-
wego PRL przyzwolenie na pi-
cie alkoholu nawet w miejscu 
pracy było wysokie. To było 
pewną praktyką. Pito po prostu 
również w miejscu pracy. Dziś 
wydaje się to niemożliwe. Na-
wet zawody tak tradycyjnie łą-
czone ze spożywanie, alkoholu 
właśnie w miejscu pracy, tak, 
jak szeroko rozumiana budow-
lanka, tam też się to zmienia.

Ale panie Tomaszu są impre-
zy integracyjne, gdzie tego 
alkoholu zwykle nie brako-
wało. Nawet szereg filmów 
mieliśmy o tym, takich roz-
rywkowych.
Zgadza się. Przeszliśmy przez 
taką fascynację wyjazdami in-
tegracyjnymi, tymi nowinkami 
HR przyniesionymi z zachodu. 
Natomiast wydaje się, że ten 
trend trochę słabnie. Tu zno-
wu paradoks, ponieważ okres 
pandemiczny przyczynił się 
do tego, że Polacy w tym czasie 
na pewno pili więcej alkoholu, 
ale z drugiej strony pandemia 
przyczyniła się do tego, że 
przestaliśmy mieć dużą ocho-
tę na spotkania integracyjne 
miejscu pracy itd., więc kłócą-
ce się ze sobą trendy można 
zaobserwować. Myślę, że dla 
Polaków dziś impreza alkoho-
lowa z kolegami, koleżankami 
z pracy podczas jakiegoś wy-
jazdu integracyjnego, to już nie 
jest rzecz szczególnie atrakcyj-
na. Polacy też są coraz bogatsi. 
Jeśli chcą się zabawić, to wolą 
to robić na własną rękę, nie 
korzystać z tego, co oferuje im 
pracodawca.

Przejdźmy do polityki. Część 
miast w Polsce, także Poznań, 
wprowadziła ograniczoną 
prohibicję. Chodzi o dzielni-
ce śródmieścia. W Poznaniu 
jest to rzeczywiście teren 
Starego Rynku, Łazarz, Wil-
da - tam po godzinie 20.00 
poza restauracjami nie kupi 

się alkoholi i faktycznie roz-
mawiając chociażby z wice-
prezydentem Mariuszem Wi-
śniewskim - potwierdził mi, 
że to daje pozytywny efekt. 
Jest mniej burd, jest mniej 
kłopotów, rzadziej jest wzy-
wana policja. Teraz w czasie 
kampanii samorządowej kil-
ku kandydatów mówi gene-
ralnie - niekoniecznie może 
w Poznaniu, ale w innych 
miastach ten temat się poja-
wia, by prohibicje poszerzać. 
Uważam pan, że takie działa-
nia mogą przynieść pozyty-
wy skutek? Czy warto za tym 
optować czy też minusy prze-
ważają nad plusami?
Ja powiem tak: ja już dostrze-
gam pozytywne skutki tego 
typu rozwiązań. Natomiast 
powiem coś może nieco dziw-
nego - wydaje mi się, że to są 
działania zmierzające w do-
brym kierunku, ale jeszcze za 
słabe. Pamiętajmy o tym, że 
jesteśmy na tle innych krajów 
UE, w szczególności jeśli po-
równamy się ze Skandynawią, 
jesteśmy krajem, w którym 
dostępność alkoholu, łatwość 
jego zakupu jest jedną z naj-
wyższych w Europie, być może 
na świecie i to jest rzecz, którą 
stopniowo należałoby zmie-
niać. Nigdzie na świecie nie 
jest tak łatwo kupić alkohol, 
jak można to zrobić w Polsce.

W  każdym  w  sklepie  z  pła-
zem logo chociażby.
Zgadza się i to jest zjawisko 
- śmiem twierdzić - przera-
żające. Wyobraźmy sobie, że 
połowę tych miejsc, gdzie dziś 
bez problemu w normalnym 
sklepie spożywczym tak zwa-
nym można kupić alkohol, że 
to samo byłoby z nielegalnymi 
narkotykami, przecież mie-
libyśmy nieprawdopodobne 
larum, poruszenie, wszyscy by 
się tym zajmowali. Ponieważ 
alkohol w Polsce jest świet-
nie dostosowany kulturowo, 
nie dostrzegam trochę, jak 
ryby pływające w wodzie nie 
dostrzegają tego, że pływają 
w wodzie, my też przestaliśmy 
dostrzegać to, że alkohol jest 
tak łatwo dostępny. Jest zbyt 
łatwo dostępny. Nigdzie na 
świecie tak nie jest.

To za czym by pan optował? 
Np. za tym, by miasto dawa-
ło mniej koncesji niektórym 
sklepom? Czy to by było lep-
sze rozwiązanie niż prohibi-

cja? Czy też jedno i drugie?
Myślę, że jedno i drugie. To, że 
w godzinach między 21.00 czy 
22.00 a 6.00 rano w pewnych 
miejscach w Poznaniu już al-
koholu kupić nie można z całą 
pewnością poprawia komfort 
życia w tych miejscach, gdzie 
zostało to rozwiązanie wpro-
wadzone. Jest na pewno bez-
pieczniej, jest na pewno mniej 
burd. To są takie pozytywne 
konsekwencje społeczne. Na-
tomiast ja bym jeszcze zwrócił 
uwagę na to, że alkohol wciąż 
w Polsce ma bardzo dobrą 
prasę. Wiele osób publicznych 
wręcz obnosi się z tym, że spo-
żywają alkohol. Słynna sprawa 
z jednym z działaczy politycz-
nych, który organizował spo-
tkania „Piwo z...”. Nie będę 
tutaj reklamował tego pana. To 
pokazuje, że alkohol wciąż jest 
traktowany niepoważnie.

Ale może zadam prowoka-
cyjne pytanie. Może jest jed-
nak tak, że alkohol jest jed-
nak częścią naszej kultury? 
I może trzeba ludzi nauczyć 
odpowiedzialnego spożycia? 
Czy może w ogóle takie poję-
cie ma sens?
Takie pojęcie oczywiście ma 
sens, ponieważ całkowite 
zabraniania przez obywa-
teli używania rzeczy, które 
są w jakiś sposób szkodliwe, 
nie ma najmniejszego sensu, 
bo znaleźlibyśmy się w sytu-
acji, w której ścigano by ludzi 
za zachowania - dla nich co 
prawda niezdrowe, ale tak na-
prawdę należałoby tu na libe-
ralną modłę powiedzieć: a co 
państwu do tego, że ja sobie 
w taki czy inny sposób posta-
nowiłem zaszkodzić. Bardziej 
mam tutaj na myśli to, że alko-
hol jest jednym z najbardziej 
niebezpiecznych narkotyków 
i to przełożenie, że alkohol to 
również narkotyk, tego faktu, 
tej prawdy ja za bardzo nie do-
strzegam, w przestrzeni deba-
ty publicznej.

Ale wróćmy do polityki, 
wróćmy do wyborów samo-
rządowych. Jednak temat za-
czyna gdzieś grać. Myślę cho-
ciażby o Warszawie, gdzie 
Rafał Trzaskowski z kandy-
datką Lewicy podjął w jednej 
ze stacji radiowych dyskusję 
o tej sprawie, czy właśnie 
wprowadzać, poszerzać pro-
hibicję czy nie? Wydaje się, 
że to jednak jest jakiś czyn-

nik świadomości, jeśli przyj-
miemy, że politycy odczytują 
emocje społeczne i sam fakt, 
że o tym dyskutują, to świad-
czy o tym, że ta emocja spo-
łeczna gdzieś jest.
Przede wszystkim zauwa-
żyłbym jedno, że Polacy co-
raz częściej mają całą masę 
różnych pomysłów na to, jak 
spędzać wolny czas i coraz 
rzadziej wolny czas równa się 
picie alkoholu i z tej takiej od-
dolnej kreatywności ludzi - to 
oczywiście po części przycho-
dzi z zachodu, po części gdzieś 
się tutaj u nas adaptuje, po 
części nie, ale widać wyraźnie, 
że Polacy już dostrzegają inne 
możliwości. Już chcą widzieć 
inaczej niż tylko z butelką 
piwa, czy jakiegoś mocniejsze-
go alkoholu przy grillu, gdy się 
robi ciepło. Mamy mnóstwo 
biegaczy, mamy również w Po-
znaniu rozmaite biegi organi-
zowane.

Maratony.
Ten styl życia oparty na poj-
mowaniu zdrowia całościowo, 
że ja muszę o siebie zadbać 
w kwestii tego, jak się odży-
wiam, jak zażywam ruchu itd. 
i w to wszystko wpisuje się też 
kwestia spożywania alkoholu. 
Nie dziwi mnie to, że politycy 
podejmują ten wątek, ponie-
waż powinni, takie jest ich 
zadanie, powinni dostrzegać 
trendy społeczne, a one są ta-
kie, jak powiedziałem. Coraz 
częściej Polacy widzą siebie 
bez tego towarzysza w postaci 
butelki czy szklanki wypełnio-
nej alkoholem.

W ostatniej części rozmo-
wy chciałbym zapytać pana 
o profilaktykę, który moment 
powinien być dla osoby piją-
cej albo rodziny osoby pijącej 
krytyczny i co wtedy należa-
łoby zrobić?
Jeśli ktoś już pije w sposób 
niebezpieczny, może jeszcze 
nieuzależniony, to już raczej 
należałoby się zastanowić 
nad pewną formą terapii uza-
leżnienia, które może jeszcze 
w tym momencie u tej osoby 
nie rozwinęło się co choroby 
pełnoobjawowej. Wtedy już in-
terweniujemy terapeutycznie. 
Natomiast pan zapytał o pro-
filaktykę. Tak naprawdę profi-
laktyka uzależnień wszelkich 
powinna zaczynać się jak naj-
wcześniej już na etapie wcze-
snoprzedszkolnym. Ja zwrócę 

uwagę na jedną taką kwestię 
psychologiczną.

Przedszkolnym nawet?
Przedszkolnym nawet. Kiedy 
alkohol i inne używki, inne 
narkotyki stają się dla ludzi 
atrakcyjne? Wtedy, kiedy są 
problemy z życiem wspólno-
towym, życiem wśród innych, 
z budowaniem relacji między-
ludzkich. Przeciwieństwem 
uzależnienia czy to od alkoho-
lu, czy czegoś innego nie jest 
abstynencja. Nie jest niepicie 
czy niezażywanie. Przeciwień-
stwem uzależnienia są relacje 
z ludźmi i właściwie popro-
wadzona od najmłodszych lat 
profilaktyka powinna już wy-
czulać najmniejsze dzieci na 
obecność drugiego człowieka, 
na umiejętność budowania 
trwałych, mocnych relacji 
z innymi ludźmi i to należy już 
rozpoczynać w okresie przed-
szkolnym.

A sprawa taka, gdy ktoś np. 
znajdzie się w sytuacji, że ma 
problem, zdefiniuje ten pro-
blem, gdzie ta osoba powinna 
się udać?
W Poznaniu funkcjonuje bar-
dzo dużo poradni terapii uza-
leżnień. Ogromna większość 
z nich ma podpisany kontrakt 
z NFZ. Tak, że zgłoszenie tam 
nie wymaga dodatkowych 
środków finansowych. Nie 
trzeba za to nic płacić. Wystar-
czy w internecie wpisać: po-
radnia terapii uzależnień czy 
poradnie terapii uzależnień 
Poznań i wtedy wyświetli nam 
się cała lista. Szukajmy przede 
wszystkim tych, które mają 
podpisany kontrakt z NFZ. To 
kwestia przede wszystkim fi-
nansowa, aczkolwiek zwrócę 
tez uwagę na to, że coraz wię-
cej jest prywatnych gabinetów, 
prywatnych poradni, w któ-
rych co prawda trzeba płacić, 
ale tam też można szukać po-
mocy. To szczególnie dla tych 
osób, które obawiają się o ano-
nimowość.

Właśnie, to się wiąże z pew-
ną stygmatyzacją. Czy to się 
wiąże ze stygmatyzacją czy 
już tak nie jest?
Zmienia się to, tak bym powie-
dział. Jeszcze 20, 30 lat temu 
stereotyp alkoholika to była 
osoba nieładnie pachnąca, ob-
szarpana, pchająca jakiś wózek 
z żelastwem, taki po prostu ste-
reotyp. Dziś się to zmienia. Po-
jawiło się też trochę publikacji. 
Jest książka na naszym polskim 
rynku dostępna o wysoko funk-
cjonujących alkoholikach, czyli 
ludziach, którzy mają świetną 
pracę, wysokie dochody.

Cieszą się prestiżem.
Nie przypominam sobie nie-
stety autorki, ale zdaje się, że 
w tytule jest alkoholik wysoko 
funkcjonujący. Proszę szukać 
tej frazy: alkoholik wysoko 
funkcjonujący. Tak, że tutaj to 
się oczywiście zmienia. Jeste-
śmy coraz bardziej świadomi, 
że alkoholizm jest chorobą de-
mokratyczną.  

Abstynencja trendy wśród młodzieży?
GOŚĆ pOrANNej rOzMOWY rAdIA pOzNAń
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W sobotę i niedzielę 11 – 12 
maja br. Gmina Trzciel bra-
ła udział w ramach Lokalnej 
Grupy Działania Regionu 
Kozła w Festiwalu Podróży 
i Czasu Wolnego – Piknik nad 
Odrą w Szczecinie. To była 
już dwudziesta, jubileuszo-
wa edycja Pikniku. Przedsię-
wzięcie odbywało się na Bul-
warach Chrobrego, pięknym 
i widowiskowym miejscu 
Szczecina. Wiele osób udało 
się przekonać do przyjazdu 
do nas. Foldery, mapy i prze-
wodniki cieszyły się ogrom-
nym zainteresowaniem. Była 
także okazja podpatrzeć jak 
promują się inni i do nawią-
zania wielu ciekawych kon-
taktów. Atrakcje przyrodni-
cze, kulturalne, kulinarne, 
historyczne i sieć znakomi-
tych gospodarstw agrotury-
stycznych w całym Regio-
nie Kozła są bardzo dużym 
magnesem dla wielu jeszcze 
niezdecydowanych turystów, 
do wypoczynku z dala od co-
dziennego zgiełku. Nasze sta-
nowisko i Region znakomicie 
promowała kapela koźlarska 
a kulminacją był wspólny wy-
stęp z kapelą beskidzką. Spo-
tkaliśmy kilku byłych i obec-

nych mieszkańców Trzciela. 
Odwiedził nas także Wice-
marszałek Województwa Lu-
buskiego, Pan Zbigniew Koło-

dziej, z którym wymieniliśmy 
kilka uwag o Gminie Trzciel, 
Regionie Kozła i Wojewódz-
twie Lubuskim.

Dwudziesta edycja Pikniku

Obłędna Plaża 2023 przeszła 
do historii jako największy 
turniej siatkówki plażowej 
kiedykolwiek zorganizowany 
w naszym kraju. W ubiegłym 
roku nad jeziorem Błędno ry-
walizowało finalnie 318 dru-
żyn z Polski, Ukrainy, Libanu, 
Wielkiej Brytanii i Brazylii.

W dniach 23 – 26 maja 2024 
odbędzie się już ósma edycja 
Festiwalu Siatkówki Plażowej 
„Obłędna Plaża”. W tym roku 
będzie też częścią Wielkopol-
skiego Wielkiego Szlema.

Czy i ten rok przyniesie ko-
lejny rekord frekwencji? Na 
dzień 8 maja jest już ponad 
300 zgłoszonych zespołów, a 
zapisy jeszcze trwają!

Pierwsza edycja Obłędnej 
Plaży odbyła się w 2016 roku, 
kiedy to do Zbąszynia przy-
jechało 48 męskich duetów 
z całego kraju. W roku 2017 
dodano kategorię kobiet. Od 
roku 2018 Obłędna Plaża sta-
ła się festiwalem siatkówki 
plażowej rozgrywanym w 
różnych kategoriach. To był 
przełom związany z odważną 
zmianą formuły na otwartą i 
przyjaźniejszą dla uczestni-
ków, większą ilością spotkań 
oraz zwiększoną liczbą boisk. 
Dzięki temu w każdym roku, 
Zbąszyń gości coraz więcej 
plażowych teamów.

W tym roku wszystko roz-
pocznie się w czwartek 23 
maja w godzinach południo-
wych rywalizacją juniorek, 
juniorów, kadetek i kadetów. 
W piątek dołączą do rywali-
zacji kobiety i mężczyźni w 
kategorii open. Wieczór w 
ten dzień zwieńczy uroczyste 
otwarcie połączone z zapale-
niem Obłędnego Znicza oraz 
występem teatru ognia na 

piasku i koncertem SAX LIVE 
ACT by DJ WETTY.

Od sobotniego poranka do 
rywalizacji włączą się mło-
dziczki, młodzicy oraz kate-
goria oldboy i minisiatkówka 
plażowa dziewcząt i chłop-
ców. Od 20:00 kibice będą 
świadkami wieczornych fi-
nałów w kategorii kobiet i 
mężczyzn, które będą okra-
szone wieloma atrakcjami.

Również w sobotę od go-
dziny 14.30 zostaną zorgani-
zowane atrakcje z okazji dnia 
dziecka połączone z Jubile-
uszem 45-lecia Przedszkola 
w Zbąszyniu oraz smyko-
olimpiadą.

Podczas całego eventu 
będzie działała strefa food 
trucków oraz strefa anima-
cji, gdzie można będzie wziąć 
udział w zabawach i konkur-
sach, wygrywając nagrody. O 
atmosferę na boiskach będą 

dbali spikerzy i DJ, który rów-
nież zapewni oprawę na so-
botnim beach afterparty.

W niedzielę rozegrany zo-
stanie turniej mikstów, a na 
boisku głównym odbędzie 
się, aż siedem finałów w róż-
nych kategoriach.

Dla osiągnięcia końcowego 
rezultatu, tak dużego przed-
sięwzięcia, niezbędne jest 
zaangażowanie i współpraca 
wielu jednostek i podmio-
tów, władz samorządowych 
oraz wsparcie lokalnych firm, 
przedsiębiorstw i sponsorów. 
Bez tej pomocy ciągły rozwój 
„Obłędnej Plaży” nie byłby 
możliwy.

W imieniu organizatorów 
Obłędnej Plaży: Powiatowego 
Klub “MOS”, Zbąszyńskiego 
Centrum Sportu, Turystyki 
i Rekreacji, Gminy Zbąszyń, 
wszystkim ponad 50 partne-
rom już teraz dziękujemy.

W związku z modernizacją 
i przebudową dróg na tere-
nie Gminy Trzciel możliwe są 
utrudnienia w ruchu.
Pierwszy etap remontu na 
węźle Trzciel
6 maja spółka Autostrada 
Wielkopolska II rozpoczęła 
remont nawierzchni na węźle 
autostradowym w Trzcielu, 
tj. ok. 91 km autostrady A2. 
Prace zostały podzielone na 
etapy. 

Pierwszy, który właśnie się 
rozpoczyna będzie polegał na 
wymianie warstwy ścieral-
nej nawierzchni na drogach 
zjazdowych z autostrady. 
Tym samym nie będzie moż-
liwości zjazdu z A2 na węźle 
w Trzcielu.

Dla użytkowników trasy 
zostały przygotowane objaz-
dy. Dla kierowców jadących 
od strony Świecka objazd 
prowadzi przez węzeł Jorda-
nowo, drogę ekspresową S3 
do węzła Świebodzin Północ. 
Następnie drogą DK-92 do 
Trzciela.

Kierowcy jadący od stro-
ny Świecka i chcący zjechać 
w kierunku Zbąszynia, po-
winni skorzystać z objazdu 
prowadzącego przez węzeł 
Jordanowo, drogę ekspreso-
wą S3 do węzła Świebodzin 
Północ i dalej drogę krajową 
nr 92 do drogi powiatowej nr 
1213F do Zbąszynia.

Dla kierowców podróżu-
jących od strony Poznania 
objazd prowadzi przez węzeł 
Nowy Tomyśl, drogą wo-
jewódzką nr 305 do ronda 
w Miedzichowie. Następnie 
drogą DK-92 do Trzciela.

Dla kierowców podróżują-
cych A2 od strony Poznania 
w kierunku Zbąszynia objazd 
prowadzi przez węzeł Nowy 
Tomyśl, drogę wojewódzką 
nr 305 do ronda w Miedzicho-
wie. Następnie dalej drogą 
wojewódzką nr 305 do drogi 
nr 302 prowadzącej do Zbą-
szynia

Pierwszy etap remontu 
potrwa ok. dwóch tygodni, 
choć czas ten może zostać 

wydłużony w przypadku nie-
korzystnych warunków po-
godowych. W kolejnym etapie 
prace przeniosą się na łączni-
ce wjazdowe na autostradę.

Za www.rynekinfrastruk-
tury.pl
Budowa chodnika od DPS 
Jasieniec do Trzciela
Zarząd Dróg Wojewódzkich 
w Zielonej Górze informuje, 
że w ramach projektu „Popra-
wa bezpieczeństwa niechro-
nionych uczestników ruchu 
na sieci dróg wojewódzkich 
województwa lubuskiego” 
dofinansowanego ze środków 
Rządowego Fundusz Rozwoju 
Dróg na zadania wojewódz-
kie, zawarł pierwsze umowy 
z Wykonawcami, tj. na bu-
dowę chodnika w ciągu DW 
137 od ośrodka pomocy spo-
łecznej w m. Jasieniec do m. 
Trzciel. Prace rozpoczną się 
niebawem. Prosimy o ostroż-
ność i zwrócenie uwagi na 
prace budowlane.

Za https://www.facebook.
com/ZDWZG/

6 maja br. odbyła się inaugu-
racyjna Sesja Rady Miejskiej 
w Trzcielu. Sesję rozpoczął, 
jako najstarszy wiekiem Rad-
ny, Pan Waldemar Wesoły. 
Radni złożyli uroczyste ślu-
bowanie. Następnie przepro-
wadzono wybory Przewod-
niczącej/ego Rady Miejskiej 
w Trzcielu, którą została Pani 
Zyta Wojciechowska. W tym 
momencie Pani Przewodni-
cząca przejęła prowadzenie 
obrad. Wiceprzewodniczą-
cymi Rady wybrano Pana An-

drzeja Kłosowskiego i Pana 
Witolda Sawalę. Ślubowanie 
złożył także Burmistrz elekt 
- Pan Jacek Ignorek. Wybrano 
także składy Komisji Stałych 
Rady Miejskiej. Pełny skład 
Rady Miejskiej w Trzcielu 
w kadencji 2024 - 2029:
a Zyta Wojciechowska - 
Przewodnicząca Rady
a Witold Sawala - Wiceprze-
wodniczący Rady
a Andrzej Kłosowski - Wice-
przewodniczący Rady
a Karolina Perek

a Rafał Grabowski
a Sławomir Szabłowski
a Wioletta Grabas
a Andrzej Kałek
a Monika Górna - Siemia-
towska
a Agnieszka Czapłon
a Kinga Krajcer - Kiełbik
a Jadwiga Rybak - Gowda
a Waldemar Wesoły
a Wioletta Klus
a Damian Bem

Życzymy owocnej pracy 
i wielu sukcesów

Siatkarskie święto w Zbąszyniu

UWAGA - Utrudnienia w ruchu

Inauguracyjna Sesja Rady Miejskiej
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We wtorek, 9 maja, na za-
jęciach poczytajkowych 
z dziećmi obchodziliśmy 
Dzień Europy. Jest to święto 
pokoju i jedności w Europie. 
Upamiętnia on rocznicę wy-
głoszenia historycznej de-
klaracji Schumana, w której 
Robert Schuman przedsta-
wił swoją wizję nowej for-
my współpracy politycznej 
w Europie, dzięki której wojna 
między narodami europejski-
mi stałaby się nie do pomyśle-
nia. Plan Schumana uważa się 
za zalążek tego, czym dzisiaj 
jest Unia Europejska. „Poczy-
tajkowcy” wysłuchali „Bajki 
o Unii Europejskiej”, poznały 
kraje członkowskie. Dowie-
działy się, że Unia Europejska 
jest międzynarodową organi-
zacją polityczną i gospodar-
czą, która skupia 27 krajów 
europejskich, w tym Polskę. 
W tym roku świętowaliśmy 
20 – lecie wejścia Polski do 
Unii. Głównymi jej celami 

jest zapewnienie pokoju, sta-
bilności i dobrobytu w Euro-
pie, promowanie demokracji 
i praw człowieka, oraz zacie-
śnienie współpracy gospo-
darczej i społecznej między 
państwami członkowskimi. 
Unia Europejska posiada swo-
je własne organy i instytucje, 
takie jak Parlament Europej-
ski, Rada Europejska, Komisja 
Europejska i Europejski Bank 
Centralny. 

Wspólna waluta Unii Euro-
pejskiej to euro, która została 
wprowadzona w wielu kra-
jach członkowskich. Ponadto 
uczestnicy spotkania pozna-
li maskotkę Unii Europej-
skiej – Syriusza. Następnie 
dzieci wykonały flagę UE, 
pokolorowały wspomniane-
go Syriusza oraz rozwiązały 
krzyżówkę. Było to spotkanie 
z dużą dawką wiedzy, ale tak-
że zabawy.

Tydzień Bibliotek pod 
hasłem “Biblioteka miej-
sce na czasie” rozpoczę-
liśmy poczytajkowym 
spotkaniem dla dzieci w 
Miedzichowie. Zajęcia 
do książki MYSI DOMEK 
SAM I JULKA poprowa-
dziła pani Edyta Ćwiek, 
a dzieci budowały… mysi 
domek, który wygląda 
imponująco.

Dzień Europy na Poczytajkach

MYSI DOMEK SAM I JULKA 

W drugim dniu Tygodnia 
Bibliotek gościliśmy w Bi-
bliotece w Miedzichowie dra 
Karola Górskiego – absol-
wenta Instytutu Filologii 
Germańskiej UAM w Pozna-
niu, a obecnie wykładowcę 
i kierownika Studium Ję-
zyków Obcych w Wyższej 
Szkole Logistyki w Poznaniu. 
Nasz gość wygłosił prelekcję 
nt. “Pastor Karl Greulich – 
wielki chórmistrz kościoła 
ewangelickiego w służbie dla 
Boga i muzyki (1869-1946)”. 
Na spotkanie przybyło wiele 
osób zainteresowanych ży-
ciem pastora, który po 1932 
roku, przez kilka lat, był pa-
storem kościoła ewangelic-
kiego w Miedzichowie. Pan 
doktor w bardzo interesujący 

i dogłębny sposób przedsta-
wił życie i twórczość muzycz-
ną pastora. Każdy uczestnik 
był zachwycony możliwością 
spotkania z takim znawcą 
tematu i wyraził nadzieję 

na kolejne, podobne wyda-
rzenia. Było to inspirujące, 
edukacyjne i bardzo miłe 
spotkanie, które na pewno 
zostanie w pamięci wszyst-
kich uczestników.

Za nami inauguracja nowej 
kadencji gminnego samorzą-
du – na pierwszym posiedze-
niu zebrała się bowiem nowo 
utworzona Rada Gminy Mie-
dzichowo. Przed rozpoczę-
ciem obrad przewodnicząca 
Gminnej Komisji Wyborczej 
Pani Katarzyna Różańska 
wręczyła nowym radnym 
zaświadczenia o wyborze, 
życząc jednocześnie owoc-
nych obrad i satysfakcji z 
pracy na rzecz samorządu 
lokalnego.

Obrady zwyczajowo roz-
począł najstarszy wiekiem 
członek Rady – ta rola przy-
padła radnemu Kazimierzo-
wi Kowalczykowi. Pod jego 
przewodnictwem dokona-
no zatem wyboru komisji 
skrutacyjnej, która przepro-
wadziła wybory najpierw 
przewodniczącego, a później 
wiceprzewodniczącego Rady 

Gminy Miedzichowo.  Prze-
wodniczącą Rady Gminy 
Miedzichowo, została po raz 
pierwszy w historii kobieta 
Pani Barbara Matys, a wi-
ceprzewodniczącym został 
najstarszy senior Rady Pan 
Kazimierz Kowalczyk.

Wcześniej jednak ślubo-
wanie złożyła cała piętnast-
ka osób, które wygrały wy-
bory 7 kwietnia. Nowi radni 
na odczytany przez radnego 
– seniora Kazimierza Kowal-
czyka tekst roty  „Wierny 
Konstytucji i prawu Rze-
czypospolitej Polskiej, ślu-
buję uroczyście obowiązki 
radnego sprawować godnie, 
rzetelnie i uczciwie, mając 
na względzie dobro mojej 
gminy i jej mieszkańców” 
odpowiadali „Ślubuję”, do-
dając wedle uznania „Tak mi 
dopomóż Bóg”.

Ten dzień był ważny tak-

że dla rozpoczynającego 
oficjalnie czwartą kadencję 
wójta gminy Stanisława Pie-
choty. Na początku przedsta-
wił sprawozdanie z 5-letniej 
kadencji, a następnie złożył 
ślubowanie, podkreślając 
wielką dumę z tego, że dane 
mu to jest robić już czwarty 
raz. Wójt Gminy Miedzicho-
wo podziękował mieszkań-
com, swoim najbliższym, 
przyjaciołom i pracownikom 
Urzędu Gminy, zaznaczając, 
że na jego sukces złożyła się 
praca wszystkich tych osób. 
I takiej dobrej współpracy 
życzył gminnemu samorzą-
dowi na kolejne pięć lat.

Rada Gminy na ponie-
działkowym posiedzeniu 
dokonała także wyboru skła-
dów Komisji stałych. Kolejne 
posiedzenie zaplanowano 
jeszcze w tym miesiącu – od-
będzie się ono 22 maja.

Pastor Karl Greulich – wykład dra Karola 
Górskiego

I sesja IX kadencji Rady
GMINA MIedzIchOWO

Dzień trzeci Tygodnia Bi-
bliotek upłynął pod znakiem 
aktywnego wypoczynku na 
świeżym powietrzu. Dwie 
grupy dzieci wybrały się na 
podchody, które prowadziły 
drogą przez las z Bolewic do 
Bolewicka. Po drodze czeka-
ły na nich zagadki i zadania 
do wykonania. Po pokonaniu 
całej trasy, wszyscy spotkali 
się przy ognisku, na którym 
można było upiec kiełbaski. 
Dzieci zmęczone, ale zado-
wolone, czekają już na na-
stępne takie wydarzenie.

Podchody – świetna zabawa!
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Kolejna edycja Międzyna-
rodowego Forum H2 Poland  
odbyła się w tym roku nieco 
wcześniej bo w dniach 24 – 25 
kwietnia. Było to już drugie 
spotkanie specjalistów zwią-
zanych z wykorzystanie na 
szeroką skalę właśnie wodo-
ru, co doskonale wpisuje się 
w rozwój  nisko i zeroemisyj-
nej gospodarki.

Były to intensywne dwa 
dni spotkań, paneli, dyskusji.

Tu należy przypomnieć, 
że w roku 2020 Komisja Eu-
ropejska przyjęła „Strategię 
wodorową dla neutralności 
klimatycznej Europy”. Zatem 
wszelkie działania w tym sek-
torze mogą liczyć nie tylko na 
poparcie Brukseli, ale także 
na wsparcie finansowe stam-
tąd płynące.  A to bardzo waż-
ne, bo jak wiemy prace pre-
kursorskie zawsze wymagają 
sporych nakładów pienięż-
nych. Tak jest i w tym przy-
padku, ale ilość podmiotów, 
które podczas wspomnianego 

forum przedstawiały swoje 
dokonania i plany świadczy 
o tym, że jest to dział gospo-
darki rozwijający się niezwy-
kle dynamicznie.

Cały ten związany z wodo-
rem sektor to nie tyko prze-
mysł czy szeroko pojęty 
biznes, ale także placówki na-
ukowe, organizacje pozarzą-
dowe, samorządy. Zatem jak 
widać przedsięwzięcie reali-
zowane jest na wielką skalę. 
Planuje się powstanie w na-
szym kraju pięciu tzw. Dolin 
Wodorowych, a jedna z nich 
ma powstać w Wielkopolsce. 
Zresztą niektóre z tych inwe-
stycji już są w trakcie realiza-
cji.

Wodór jest także w pew-
nym sensie ratunkiem dla po-
nad miarę przeciążonych, od 
dekad niedoinwestowanych 
i przestarzałych systemów 
przesyłania energii elek-
trycznej w Polsce. Bowiem 
produkować można go tam 
gdzie tej energii już za chwi-

lę powinno być bardzo dużo 
np. na wybrzeżu, gdzie pozy-
skiwana będzie z ogromnych 
farm wiatrowych na Bałtyku 
stawianych przez ORLEN,  
natomiast po przetworzeniu 
jej na wodór, jego transport 
w głąb kraju, do miejsca cen-
trów przemysłowych np. na 
Śląsku, może odbywać się 
między innymi...rurociągami 
gazowymi! No i jeszcze jed-
na ogromna przewaga wodo-
ru nad energią elektryczną, 

w odróżnieniu od niej można 
go w specjalnych zbiorni-
kach...magazynować! A prze-
twarzać na prąd wtedy, gdy 
jest w danej chwili potrzebny.   

Optymistyczny jest fakt, 
że już w tej chwili możemy 
powiedzieć - szansy zwią-
zanej z wodorem raczej nie 
prześpimy, bowiem obecnie 
Polska jest trzecim w Europie, 
a piątym na świecie jego pro-
ducentem.  

W ramach kongresu odbyło 

się też szerokie forum, na któ-
rym omawiano perspektywy 
rozwoju sektora paliw synte-
tycznych. Sektora niesłusz-
nie, a jakże często pomija-
nego w kampaniach na rzecz 
neutralności klimatycznej 
Europy. A przecież paliwa 
syntetyczne to kierunek 
umożliwiający zachowanie 
w produkcji aut z napędem 
spalinowym, na co w dużej 
mierze zdecydowały się już 
samochodowe koncerny ja-
pońskie.

Podsumowując, można 
sobie krzyczeć o, w zasadzie 
natychmiastowej dekarboni-
zacji kraju, ale trzeba jeszcze 
zaproponować alternatywne 
źródła pozyskiwania ener-
gii. Na szczęście w Poznaniu 
podczas spotkań w ramach 
drugiego  Międzynarodowego 
Forum H2 Poland, mogliśmy 
się przekonać, że w pewnej 
realnej perspektywie czasu 
jest na to szansa.

Jedno co poważnie zanie-

pokoiło niektórych obserwa-
torów wydarzenia to dziwny 
i zastanawiający brak eks-
pozycji potentata paliwowe-
go w tej części Europy czyli 
Spółki ORLEN. Potentata jak-
że mocno zaangażowanego 
w sektor wodorowy i szeroko 
rozumiany sektor energii od-
nawialnej. Potentata bardzo 
mocno związanego z wieloma 
podmiotami realizującymi 
inwestycje w ramach wdraża-
nej strategii wodorowej.

Nieobecność firmy ORLEN 
na Międzynarodowym Forum 
H2 Poland to dobry sygnał je-
dynie dla konkurencyjnych, 
zagranicznych podmiotów 
w tej branży. Z kolei dla nas 
Polaków mocno niepokoją-
ce zjawisko!  Należy bacznie 
przypatrywać się wszystkim 
działaniom dotyczącym pol-
skiego koncernu URLEN.

A jak będzie za rok? Zoba-
czymy.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj. Hieronim Dymalski

Polska jest piątym państwem na świecie w produkcji wodoru

GrOdzISK WIeLKOpOLSKI / pOzNAń

26 kwietnia 2024 r. pani dy-
rektor Magdalena Ambrozik 
pożegnała w imieniu dyrek-
cji, grona pedagogicznego 
i wychowawców 191 uczniów 
Zespołu Szkół Technicznych 
w Grodzisku Wlkp. Tego-
roczni absolwenci, doskonale 
przygotowani i wykwalifi-
kowani, mogą poszczycić się 
wieloma sukcesami. Na tym 
etapie wszyscy przystąpili 
do egzaminów zawodowych, 
egzamin zdało 91% uczniów, 
w tym najlepiej, bo w 100 %: 
technik mechatronik, tech-
nik budownictwa, technik 
grafik i poligrafii cyfrowej, 
w pozostałych zawodach wy-
nik był tylko nieco niższy. Na 
tegorocznej gali, zostali na-
grodzeni uczniowie, którzy 
na płaszczyźnie naukowej 
i szkolnej osiągnęli spekta-
kularne wyniki: ajlepszą Ab-
solwentką Szkoły została 
Weronika Beszterda z klasy 
V AT,  która ukończyła szko-
łę ze średnią 5,62 w całym 
cyklu kształcenia. Nagrodę 
za 100% frekwencję w całym 
cyklu kształcenia  otrzyma-
ła Julia Drzymała z klasy 5 
GT a wyróżnienie za 100% 
frekwencję w klasie piątej, 
otrzymała: Marta Bendowska 
z klasy 5 ET.  Nagrody wrę-
czyli: Starosta  Grodziski pan 
Mariusz Zgaiński oraz pani 
dyrektor Magdalena Ambro-
zik.

To nie był koniec emocji, 
najlepszymi  absolwentami 
z gmin powiatu grodziskie-
go i okolicznych powiatów 
zostały:  Patrycja Matysiak z  
klasy 5 ET technik ekonomi-
sta, średnia 5,58. - najlepsza 
Absolwentka  z gminy Gro-
dzisk Wlkp., Daria Walenciak 
z kl. 5 ET technik ekonomista, 
śr 5,12 - najlepsza Absolwent-
ka z gminy Granowo,  Maja 
Gertych z kl. 5 AT technik 
logistyk/mundurowy, śr. 
5,03 - najlepsza Absolwentka 

z gminy Rakoniewice, Emi-
lia Domin z kl. 5 LT technik 
logistyk ,śr. 5,48- najlepsza 
Absolwentka z gminy Wieli-
chowo, Weronika Beszterda  
z klasy 5 AT technik logistyk-
-mundurowy, śr. 5,62  - naj-
lepsza Absolwentka z gminy 
Kamieniec,  Julia Graczyk 
z klasy 5 ET technik ekono-
mista, śr.5,12 - najlepsza Ab-
solwentka z gminy Stęszew. 
Nagrody wręczyli:Burmistrz 
Miasta Grodziska Wlkp. pan 
Marcin Brudło, Burmistrz 
Miasta i Gminy Rakonie-
wice pan Gerard Tomiak, 
Burmistrz Miasta i Gminy 
Wielichowo pani Honorata 
Kozłowska, wójt Gminy Gra-
nowo pan Zbigniew Kaczma-
rek, wójt Gminy Kamieniec 
pan Piotr Halasz.

Wśród osób aktywnie 
działających na rzecz szko-
ły,  wyróżniało się  wielu  

absolwentów, którzy rozwi-
jając  swoje pasje, poszerza-
jąc wiedzę i umiejętności, 
angażowali się w działalność: 
Młodzieżowej Rady Powia-
tu Grodziskiego, Samorzą-
du Szkolnego, radiowęzła, 
wolontariatu. Nagrody Spe-
cjalne Starosty Grodziskiego 
pana Mariusza Zgaińskiego  
oraz Dyrektora Szkoły ZST 
otrzymali: Wiktoria Dziurla, 
Natalia Zbierska z klasy 5 CT, 
Julia Drzymała z klasy 5 GT, 
Patrycja Matysiak z klasy 5 
ET, Emilia Domin, Julia Ga-
jewska z klasy 5LT, Mateusz 
Bruss, Mikołaj Marach, Mi-
chał Dakowski, Kacper Flie-
ger i Dawid Nowaczyk z 5 MT.

Najlepszym uczniem 
wśród klas mundurowych 
oraz najlepszym sportowcem 
ZST został Oskar Skrzypek. 
Na ręce dowódcy kadetów 
klas wojskowych,  Oskara 

Skrzypka, zostały wręczone 
zaświadczenia o ukończeniu 
szkolenia w oddziale przy-
gotowania wojskowego. Na-
grody wręczyli: podpułkow-
nik Grzegorz Lewandowski, 
Dowódca Pierwszego Dywi-
zjonu Artylerii Samobieżnej 
w Sulechowie, podporucznik 
Tomasz Wajs z Wojskowego 
Centrum Rekrutacji oraz pan 
Rafał Maluśki.

Świadectwa z wyróżnie-
niem  za bardzo dobre wyniki 
w nauce, wzorowe i bardzo 
dobre zachowanie w poszcze-
gólnych klasach otrzymali:

- Weronika Beszterda, Maja 
Gertych, Mateusz Hulalka, 
Daria Mania, Martyna Leh-
mann, Wiktoria Sibila z klasy 
5 AT, wychowawca pan Jaro-
sław Szulc

-Julia Przybylska, Wiktoria 
Majcherek, Magdalena Cie-
cińska, Agata Drygas, Oliwia 

Prymka z klasy 5 CT, wycho-
wawczyni p. Ewelina Łęsz-
czak

- Joachim Stachowiak i Łu-
kasz Matuszak z klasy 5 DT, 
wychowawczyni  p. Ewelina 
Tomkiewicz                         

- Patrycja Matysiak, Marta 
Bendowska, Magdalena Ma-
tuszczak, Katarzyna Bonia, 
Julia Graczyk, Natalia Łu-
czak, Agnieszka Ciorga, Do-
minika Drzymała, Weronika 
Paluszak, Daria Walenciak, 
Michalina  Wlekła, Martyna 
Walkowiak, Martyna Woj-
ciechowska z klasy  5 ET,  
wychowawczyni p. Krystyna 
Kosicka

- Julia Drzymała, Klau-
dia Zarabska, Oliwia Garcon 
z kalsy 5 GT,  w y c h o -
wawczyni p. Marzena Ankie-
wicz

- Emilia Domin, Julia Ga-
jewska, Klaudia Szklarz, Na-

talia Lemańska,  N a t a l i a 
Marciniak z klasy 5 LT wy-
chowawca p. Łukasz Górecki            

- Michał Dakowski oraz 
Mikołaj Marach z  klasy 5 
MT, wychowawca  p. Jarosław 
Czechowski.

Wśród tegorocznych ab-
solwentów zostali wyłonieni 
laureaci 3 bonów stypendial-
nych o wartości 30 tysięcy 
złotych, ufundowanych przez 
Wyższą Szkołę Handlu i Usług 
Akademię Nauk Stosowanych 
w Poznaniu. Nagrody otrzy-
mali: Emilia Domin, Maja 
Gertych oraz Julia Gajewska. 
Bony stypendialne wręczy-
ła założycielka WSHiU pani 
Magdalena Górska.

Podsumowaniem osią-
gnięć naukowych absolwen-
tów uczących się w zawodzie 
technik mechatronik były 
prestiżowe stypendia i nagro-
dy ufundowane przez firmę 
Gaz – System.  Laureatami 
stypendiów byli:Mateusz 
Bruss, Mikołaj Marach, Mi-
chał Dakowski,Adrian Sza-
łek.

Laureatmi nagród rzeczo-
wych zostali: Szymon Ko-
ciemba,  Łukasz Konieczka, 
Cezary Krzyżanek, Marcin 
Jurga. Nagrody wręczyli: pan 
Mateusz Wyłonas, przedsta-
wiciel spółki Gaz – System 
oraz

 pani Kierownik Szkole-
nia Praktycznego w Zespole 
Szkół Technicznych Anna 
Matysiak.

Za przygotowanie scena-
riusza i organizację  uroczy-
stości byli odpowiedzialni:p. 
Anna Majcherek i p. Lidia 
Andrzejewska, p. Katarzyna 
Rzanna-Piechota, p. Anna 
Piaskowska– Szeszuła, p. Ka-
tarzyna Buda, p. Elwira Bo-
rowczak, p. Agnieszka Gulik, 
p. Ewelina Łęszczak, p. Remi-
giusz Stopa, p. Dariusz Kałek, 
p. Maciej Grześkowiak oraz p. 
Alicja Piotrowska.

Zakończenie szkoły klas maturalnych 2024 w ZST
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W dniu 3 maja Polacy obcho-
dzą święto narodowe, które 
jest hołdem dla uchwalenia 
Konstytucji 3 Maja - pierw-
szej w Europie i drugiej na 
świecie. Tegoroczne obcho-
dy doniosłego święta odby-
ły się również w Przemęcie, 
gdzie miejscowa społecz-
ność uczciła 233. rocznicę 
podpisania tej fundamental-
nej dla państwa konstytucji.

Uroczystości rozpoczęły 
się od mszy świętej w koście-
le pw. św. Jana Chrzcicie-
la, celebrowanej w intencji 
Ojczyzny. W nabożeństwie 
wzięły udział liczne poczty 
sztandarowe ochotniczych 
straży pożarnych, szkół 
i organizacji z terenu gminy, 
a także delegacje oraz miesz-
kańcy Przemętu i okolic.

Po zakończeniu mszy 
uczestnicy, z mażoretkami 
Vena oraz przemęcką Mło-

dzieżową Orkiestrą Dętą na 
czele, przemaszerowali na 
Rynek im. Ks. Mojżykiewi-
cza. Tam odśpiewano hymn 
narodowy i złożono sym-
boliczne wiązanki kwiatów 
oraz znicze, upamiętniając 
ważne dla wszystkich Pola-
ków wydarzenie historycz-
ne. Podczas obchodów głos 
zabrał Wójt Gminy Przemęt 
Janusz Frąckowiak, który 
podziękował serdecznie 
wszystkim obecnym pod-
czas obchodów, w szcze-
gólności pocztom sztanda-
rowym, delegacjom szkół, 
przedszkoli, instytucji, or-
ganizacji oraz wszystkim 
mieszkańcom. Włodarz 
gminy podziękował również 
wszystkim tym, którzy wy-
wiesili na swoich domach 
biało-czerwoną flagę na do-
wód świadomości i tożsamo-
ści narodowej.

Uroczyste obchody 
233. rocznicy uchwalenia 

Konstytucji 3 Maja

PRODUKCJA OKIEN 
I DRZWI Z PCV

ROLETY ZEWNĘTRZNE, SZYBY 
ZESPOLONE, SZKLARSTWO

RAtY!
CENY KONKURENCYJNE

P.H.U. „KUBA”  Ewa Paschke
Wolsztyn, ul. Poznańska 6

tel. 68 384 27 75 
przyjmę uczniów

PRZY MłYNIE
BIStRO
Catering, 
imprezy plenerowe
ANNA CZESKA
Buk, ul. Dobieżyńska 21
tel. 61 814 05 22 
kom. 600 335 837

Zakład  Szewski 
„Jar- But”

świadczy usługi: a rozciąganie obuwia  
a wszywanie zamków a  zelowanie a wymiana fleków

ul. Sienkiewicza 15 ( przy targowisku) w Grodzisku Wlkp

   tel. 535 840 919

PIEKARNIA 
CUKIERNIA
EUGENIUSZA KOCIKA
w Rakoniewicach 
Plac Powst. Wlkp.
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Wiosna tego roku niestety 
dla szparagowych plantacji 
w naszym kraju nie była zbyt 
łaskawa. Niespodziewane 
dość mocne przymrozki, któ-
re pojawiły się po niezwykle 
ciepłych dniach spowodowa-
ły ogromne straty na planta-
cjach. Aż wierzyć się nie chce, 
ale w niektórych przypad-
kach nawet do 100% upraw. 
To wręcz katastrofa. Ale jest 
szansa, że te plantacje, gdzie 
warzywa były jeszcze przy-
kryte warstwą ziemi obroni-
ły się przed mrozem. Zatem 
w sprzedaży mamy już szpa-
ragi z rodzimych pól.

Ale na początek powinie-
nem zapytać, czy w ogóle lu-
bicie Państwo szparagi? Dla 
wielu to pytanie retoryczne, 
bo kiedy nadchodzi wiosna to 
smakosze czekają już z utę-
sknieniem na to warzywo. 
Te pierwsze to najczęściej nie 
produkt polski, a hiszpański, 
tam bowiem mamy szybszą 
wegetację stąd na te rodzime 
zawsze trzeba poczekać nie-
co dłużej.

Historia szparaga jako 
potrawy jest bardzo długa. 
Oczywiście mówimy tu na 
początku o zbieraniu tych 
dziko rosnących, a potem 
o uprawie. Otóż już starożyt-
ni Egipcjanie, a potem Grecy 
bardzo sobie szparagi cenili. 
Natomiast Rzymianie zaczę-
li je uprawiać. Uważane było 
nawet za afrodyzjak, stąd de-
dykowano je bogini Wenus.

A jak bardzo cenili sobie 
ich smak świadczy choćby 
starorzymskie przysłowie - 
„Zrób to zanim ugotują się 
szparagi”. Odnosiło się ono 
do szparagów suszonych, 
dzisiaj prawie zapomnia-
nych.    

Ale powróćmy na nasze 
ziemie. Często pojawia się 
określenie  „Szparagowe kró-
lestwo”? Otóż dwa powiaty 
w naszym kraju mogą do 
tego miana pretendować, to 
Powiat Wolsztyński i Powiat 
Nowotomyski. Z kolei gmi-

nę Przemęt można śmiało 
nazwać właśnie „Szparago-
wym księstwem”. A to z tego 
powodu, że wśród tych naj-
mniejszych jednostek admi-
nistracyjnych przoduje ona 
w Polsce w ich produkcji. 
Uprawia się tu szparagi na  
obszarze ponad 300 ha. Stąd 
z dumą, co roku organizuje 
się tam - „Przemęckie Święto 
Szparaga”. W tym roku odbę-
dzie się ono 22 czerwca.

Na sklepowych półkach 
i targowych straganach naj-
częściej oferowane są dwie 
odmiany szparaga, biała i zie-
lona. Określenie odmiany jest 
właściwe, bo to nie dwa róż-
ne gatunki, a różnica polega 
jedynie na tym w jakich wa-
runkach były hodowane. Te 
białe to szparagi przebywają-
ce cały czas pod ziemią, z ko-
lei zielone rosły już z dostę-
pem do słonecznego światła. 
Bardzo rzadko można kupić 
szparagi fioletowe, a te zda-
niem znawców są najbardziej 
intensywne w smaku.

Jeśli chodzi o produkcję, to 
z roku na rok jest ona w Pol-
sce coraz większa.

Jak zawsze na początku se-
zonu odbyła się  „Szparagowa 
Konferencja Prasowa”. Tym 
razem było to już  XXVIII 
spotkanie, a miało miejsce 
w restauracji „Concordia Te-
aste”. O odmianach, zaletach 
zdrowotnych, szparagowych 
ciekawostkach, produkcji 
i perspektywach rozwoju 
tego rolniczego sektora jak 
zawsze niezwykle barwnie 
opowiadał prof. Mikołaj Kna-
flewski z katedry Warzyw-
nictwa Uniwersytetu Przy-
rodniczego w Poznaniu.

A zespół kucharzy dosłow-
nie wyczarował przeróżne 
dania, których głównym 
składnikiem były oczywiście 
szparagi.

Zatem Drodzy Państwo 
niech na naszych stołach tak-
że królują szparagi, typowo 
Wielkopolski produkt.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj. Hieronim Dymalski

22 edycja Gali Polskiej Mody 
udowodniła, że moda jest 
sztuką użytkową i może do 
nas mówić we wszystkich 
językach świata – wszystko 
za sprawą prezentacji 14-stu 
kolekcji nagrodzonych przez 
Kapitułę Polskiej Akademii 
Mody – organizatora wyda-
rzenia, które odbyło się 28 
kwietnia br. w Concordia De-
sign w Poznaniu. Rangę gali 
podkreślili również goście, 
w tym senatorowie, ambasa-
dorowie i posłowie.

W ramach 49 edycji Kon-
kursu o Srebrną Pętelkę lau-
reatkami głównych nagród 
zostały Oliwia Krokosz (ko-
lekcja „Horrendus”) i Julia 
Moruha („Gentlewoman”). 
Wyróżnienia powędrowały 
do Michaliny Pikuzińskiej-
-Kaczmarek („Dea Magna”), 
Dominiki Chuchli („Soirée”) 
i Aliny Sposób („Real Love”) 
a dyplomy z podziękowaniami 

za udział w konkursie dostały 
Amelia Nowak („Angelic”) 
i Julita Opara („Wygoda ponad 
wszystko”). Nagroda imienia 
Jagody Komorowskiej wyróż-
niła Barbarę Chwesiuk (firma 
Bialcon, emanująca szkocką 
kratą kolekcja „Tartan”). 

Statuetką Złotej Pętelki 
– najbardziej prestiżowym 
i pożądanym wyróżnieniem 
w świecie polskiej mody zo-
stali uhonorowani: Julia To-
maszewska (autorska „Moja 
wizja”) i Dominik Górny (jako 
czwarty w historii dzienni-
karz i pierwszy Poznaniak). 
W finale podziwialiśmy po-
kaz sygnowany marką La 
Metamorphose, który poka-
zał, że sztuka projektowania 
łączy się z kreatywną wizją 
i magią stylu. Jej właścicielki: 
Ewa Gawkowska i Małgorzata 
Szczęsna, ambasadorki PAM 
otrzymały statuetkę Złotej 
Super Pętelki. 

Złote Odznaki Polskiej 
Akademii Mody „za zasługi 
w promowaniu Polskiej Aka-
demii Mody oraz ponadcza-
sowych wartości mody i stylu 
życia” nagrodziły ambasador-
ki PAM: Halinę Rostkowską-
-Niemczyk, redaktor naczel-
ną „La Mode et La Diplomatie” 
oraz Lidię Przybylską, redak-
tor naczelną „Moda w Polsce”. 

Polska Akademia Mody, 
która – jak mawiają w branży 
„jest na topie”, uhonorowała 
Statuetką Top Moda – zna-
kiem dobrej jakości i modnego 
wzornictwa Monikę Szymi-
kowską („z miłości do pięk-
na” pokaz „Anashko”) oraz 
Krystiana Grzeszczaka (ko-
lekcja torebek „Przebiśnieg” 
spod znaku marki Fabiola). 

Tytuł Kreatora Mody 2024 
przyjęła Dorota Gąsiorowska 
(inspirowane architekturą 
Gaudiego „Espacio”). Po raz 
pierwszy wręczono Statuetkę 
Awangarda w Modzie 2024, 
którą otrzymała Aneta Gen-
dosz (inspirowana klimatem 
sułtańskiego pałacu kolekcja 
„Mroczna Dusza”) oraz Zło-
te Berło Kultury dla Kaliny 
Izabeli Zioła, poetki i pisarki. 
Medal Młodego Pozytywisty 
przyznany przez Kapitułę 
Towarzystwa im. Hipolita Ce-
gielskiego podkreślił zasługi 
projektanta Krystiana Zawa-
dy. Nagrody wręczał Stefan 
Kostecki, prezes Polskiej Aka-
demii Mody wraz z osobami 
towarzyszącymi. 

Partnerami 22. Gali Pol-
skiej Mody zostali: „Moda 
w Polsce”, „La Mode et la Di-
plomatie”, Telewizja STK, Blue 
Team, Pogotowie Techniczne 
Poznań, Simply Beauty – Pa-

trycja Borówka, Euro Partner, 
Stowarzyszenie Dziennikarzy 
RP – Oddział Wielkopolski, 
Dom Kultury „Krąg”, Con-
cordia Design, Firma Zawa-
da, Omage, Damosfera, Sery 
Grądzkie, „Moda i Ja”, „Image”, 
„Poznański Prestiż”, Magazyn 
„ONA”, „Nasz Głos Poznań-
ski”, Towarzystwo im Hipolita 
Cegielskiego, Centrum Prawa 
Designu, Mody i Reklamy, Cu-
kiernia Kórnicka, Prezesowa 
Oliwowa i Winnica Vera, któ-
rej  wina degustowali goście 
after party. 

„Elegancja nie polega tylko 
na tym, aby być zauważonym, 
lecz aby zostać zapamięta-
nym” – powiedział niegdyś 
Giorgio Armani. Sądząc po 
reakcji publiczności i samych 
projektantów, 22 Gala Polskiej 
Mody pozostanie nam na dłu-
go w pamięci. 

Dominik Górny
Zdj. Hieronim Dymalski

Jakie szparagi konsumujemy białe czy zielone?

Najlepsza polska moda nagrodzona!

Nie zawsze mamy czas na 
bardziej wnikliwe obser-
wowanie otaczającego nas 
świata. Bo z jednej strony 
jesteśmy niezwykle zabiega-
ni, a z drugiej coraz bardziej 
samotni. Ta samotność poja-
wia się coraz częściej nawet 
w pracy. Szczególnie tam 
gdzie liczy się szybki efekt 
osiągany przy bezdusznej 
konkurencji. No cóż w wielu 
firmach nie ma ludzi, są tyl-
ko...stanowiska. Do tego od 
pewnego czasu ogarnął świat 
trend pracy zdalnej. Czyli 
sama radość! Nie musimy 
zrywać się wcześnie rano. 
W biegu myć zęby, ubierać 
się, w przypadku kobiet 
zrobić makijaż, złapać coś 
do jedzenia, martwić się czy 
„nie ucieknie” nam autobus, 
tramwaj, czy nawet pociąg. 
Oj nerwowo bywa rano. 
A kiedy mamy możliwość 
pracować w domu...spokój. 
Możemy się ubrać, ale to nie 
jest konieczne. Są tacy którzy 
całe dni paradują w piża-
mach. No chyba, że mają pe-
cha i trzeba będzie włączyć 
kamerę w komputerze, ale 
to i tak wystarczy wyglądać 
elegancko od pasa...w górę. 
Spodni od piżamy i tak nie 
będzie widać.
Spokojnie przygotuje się 
coś do jedzenia i jakoś dzień 
upłynie. Niekiedy zresztą 
liczy się tylko opracowany 
tekst, zatem można spać do 
popołudnia.
Kiedy na bardziej masową 
skalę wdrażana była idea 
pracy zdanej, błyskawicznie 
pojawili się w mediach „dy-
żurni” specjaliści, najlepiej 
celebryci, którzy przeko-
nywali, że praca w domu 
to spełnienie marzeń. Oni 
oczywiście prześcigali się 
w kreacjach i trudno było 
np. w telewizji zobaczyć 
takiego eksperta w piżamie. 
A szkoda, może wiele osób 

zobaczyłoby wtedy...siebie!
Tu mała dygresja.
Kiedy pod koniec ubiegłego 
roku pisałem o wyjątkowej 
Wigilii organizowanej, jak co 
roku przez Caritas i widzia-
łem setki zagubionych ludzi 
wtedy wspomniałem, że po-
wrócę to tematu samotności.
Oczywiście zdaję sobie 
sprawę, że w dzisiejszych 
czasach dość sprytnie, co 
prawda powoli, ale niestety 
skutecznie wmawia się mło-
dym ludziom, że samotność 
to...wolność i jest tym o czym 
zapewne marzyli od dawna, 
choć być może nawet nie 
zdawali sobie z tego sprawy. 
Po co spotykać się z inny-
mi ludźmi, często przecież 
obcymi, „narażać” się na 
konieczność wymiany choć-
by kilku zdań skoro można 
prawie wszystko sprowadzić 
sobie do domu, od żywności, 
aż po artykuły przemysło-
we. A kiedy już, niestety, 
jesteśmy w sklepie, to od 
przypadkowych rozmów, czy 
aż strach pomyśleć...uśmie-
chów, skutecznie chronią nas 
kasy samoobsługowe.
W ten sposób pojawia się nie 
tylko samotność, ale także 
depresja i to coraz bardziej 
pogłębiająca się depresja. 
Gabinety psychologów i psy-
chiatrów roją się obecnie nie 
od steranych życiem ludzi, 
tylko od zastępów trzy-

dziestolatków, a także osób 
zdecydowanie młodszych 
kompletnie nie radzących 
sobie z rzeczywistością.
Teoretycznie przecież szczę-
śliwych, a jednak...
To marionetki poruszane 
przez ogarniętych żądzą 
władzy nad innymi, mówiąc 
bardzo delikatnie, przebie-
głych mądrali, chcących 
podporządkować sobie świat.
A co ci młodzi ludzie przez 
takie życie tracą? Coś co 
jest niezwykle ważne, a co 
w obecnych czasach nie 
jest już takie oczywiste, to 
umiejętność pracy w grupie 
i otwarcie na drugiego 
człowieka. Nie zachłanne 
gromadzenie wszystkiego 
wokół siebie i zamknięcie 
całego świata pod „kloszem” 
gdzie jedynym światłem 
jest często tylko niebieska 
poświata ekranu komputera, 
w który ten... „nasz” świat 
jest zamknięty. Świat, gdzie 
jesteśmy jedynie sami ze 
sobą!
A w naszych czasach to 
zamknięcie niejednokrotnie 
wydaje się być najlepszym 
„lekiem” na nieporadność, 
kompletny brak inicjatywy, 
frustracje, apatie, depresje, 
stres, lęk przed światem 
i drugim człowiekiem. Czy 
z tego powodu obserwujemy 
tak gwałtowny wzrost prób 
samobójczych i samobójstw? 
Na to pytanie już musicie 
sobie Państwo odpowiedzieć 
sami.
Jednak ten stan rzeczy 
powinien być ostrzeżeniem 
dla wielu ludzi... młodych. 
Tyle, że trzeba mieć niekiedy 
wielką odwagę, by wyjść 
z domu i... odezwać się do 
drugiego człowieka. A może 
nawet uśmiechnąć?
Choćby tylko po to żeby nasz 
nastrój nie był zależny od po-
gody jaką jedynie widzimy... 
za oknem.

Felieton Andrzeja Błaszczaka

Jesteśmy coraz bardziej samotni
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EDMUND BOSY

OKRĘGOWA StACJA KONtROLI POJAZDÓW
Dębsko, ul. Rakoniewica 14, 64-050 Wielichowo

Mechanika A Blacharstwo A Lakiernictwo A Pomoc drogowa, A Naprawy bezgotówkowe PZU  A Sklep Auto-części

tel. 61 444 22 17   tel. 61 444 23 15 tel. kom. 604 815 752

PRZEGLĄDY REJESTRACYJNE SAMOCHODÓW ZASILANYCH GAZEM
SAMOCHODY OSOBOWE „B” I DOSTAWCZE (do 3,5 t.)

SAMOCHODY CIĘŻAROWE „C” (do 16 t.)
SAMOCHODY CIĘŻAROWE „C” (pow. 16 t.)

AUTOBUSY „D”
CIĄGNIKI „T”

PRZYCZEPY I NACZEPY „E” 

P. H. ANDRZEJ CIORGA
OSPRZĘT ELEKTRYCZNY, ARMATURA SANITARNA

PŁYTKI, KLEJE, FARBY, SILIKONY, GWOŹDZIE, ŚRUBY

WIELICHOWO, ul. Ogrodowa 11, tel. 61/44 40 145
RAKONIEWICE, ul. Garbary, tel. 61/44 41 062
RAKONIEWICE, ul. Kościelna, tel. 61/44 41 007
NOWY TOMYŚL ul. Długa, tel. 61/44 21 068, 61/44 41 210
KAMIENIEC, ul. Główna 23, tel. 61/44 24 841
CZYNNE OD 7.00 DO 18.00   SOBOTY 7.00 - 15.00

Cwaniactwo dygnitarzy unij-
nych w drodze do pozbawia-
nia własnych praw państw 
członkowskich Unii Europej-
skiej.

To kamuflaż dla wprowa-
dzania wielu zakazów i unor-
mowań prawnych w pań-
stwach członkowskich UE 
prowadzących do likwidacji 
oraz niszczenia tworzonych 
i wypracowanych w tych pań-
stwach w sposób naturalny 
form gospodarowania w celu 
zabezpieczenia funkcjono-
wania gospodarek poszcze-
gólnych społeczeństw oraz 
dobrobytu ich mieszkańców. 

Stanowi on ingerencję 
między innymi w zakresie 
produkcji rolnej, hodowli 
zwierząt, realizacji połowów 
morskich i śródlądowych, go-
spodarki obszarami leśnymi 
i ogólnym stanem drzewo-
stanu,  pozyskania energii 
elektrycznej z wykorzysta-
niem źródeł zasobów kopa-
lin naturalnych, energii sło-
necznej, wiatrowej, jądrowej, 
wodnej oraz z biomasy. 

Ponadto związanych 
z przemysłem rolno spo-
żywczym, z szeroko pojętym 
przemysłem drzewnym (np. 
konstrukcje budowlane, me-
blarstwo), metalowym ( np. 
hutnictwo,  maszyny i urzą-
dzenia), wydobywczym (np. 
kopalnie podziemne i od-
krywkowe), energetycznym ( 
elektrownie, elektrociepłow-
nie, sieć energetyczna), che-
micznym, komunikacyjnym 
w szczególności transportem 
kołowym, szynowym, wod-
nym i morskim, lotniczym, 
a także z budownictwem 
przemysłowym, mieszkanio-
wym, miejskim, wiejskim.

Zapoczątkowanie tego te-
matu wiąże się z głoszonym 
od dawna problemem zmian 
klimatycznych     i degradacji 
środowiska traktowanymi 
jako zagrożenie dla Europy 
i Świata. W tym kontekście 
powstał plan działania Euro-
pejskiego Zielonego Ładu. 

Europejski Zielony Ład to 
pakiet inicjatywy politycznej, 
którego celem jest skierowa-
nie Unii Europejskiej na dro-
gę transformacji ekologicz-
nej, a ostatecznie osiągnięcie 
neutralności klimatycznej 
w 2050 roku. 

Do kuriozalnej sytuacji 
dążą polityczne ekipy unij-

ne w sprawie wprowadzania 
zasad jakie mają zmniejszać 
ilość występowania gazów 
cieplarnianych. Ustalając 
mało realne terminy ich 
wprowadzanie w myśl zasad 
walki z globalnym ocieple-
niem na Ziemi. 

W rezultacie dążenie do 
eliminowania emisji dwu-
tlenku węgla (CO 2) kosztem 
rezygnacji ze spalania węgla, 
ropy i gazu oraz ograniczenie 
lub likwidacji innych źró-
deł mających wpływ na jego 
powstawanie nie biorąc pod 
uwagę jakie znane już skutki 
dla poszczególnych krajów 
członkowskich takie działa-
nia będą wywoływać.

Ponadto należy podkre-
ślić, że brukselscy biurokra-
ci z determinacją starają się 
wprowadzać prawo dotyczą-
ce ograniczania emisji gazów 
cieplarnianych w stosunku 
do krajów członkowskich UE. 
Natomiast w sposób mniej 
widoczny angażują się w po-
lityczne wystąpienia wobec 
krajów innych regionów 
świata, które liderują w ich 
wytwarzaniu.   

Według danych z 2021 r. 
badania dotyczące globalne-
go ocieplenia w wyniku emi-
sji gazów cieplarnianych na 
świecie ustalono, że udział 
na łączną światową emisję 
dwutlenku węgla mają :
- Chiny w 32.9 %  - co stanowi 
jedną trzecią emisji CO 2,
- USA w 12,6 %
- Unia Europejska w 7,3 % - 
wynik ten dotyczy emisji CO 
2 łącznie z 27 krajów człon-
kowskich,
- Indie w 7,0 % ,
- Rosja w 5,1 % .

W przestrzeni publicznej 
trudno w 100 procentach 
wskazać pomysłodawcę tego 
planu. Nawet zespół Komi-
sarza Unijnego d.s Rolnictwa 
nie ma na ten temat zdecydo-
wanego zdania. W kuluarach 
brukselskiej siedziby Unii 
Europejskiej słychać głosy, 
że do tworzenia tego skom-
promitowanego już planu Eu-
ropejskiego Zielonego Ładu 
przypisuje się unijnemu fa-
chowcowi od siedmiu boleści 
Fransowi Timmermansowi.

Według założeń tego planu 
ma on przekształcić Euro-
pę w nowoczesną, zasobną, 
oszczędną                i konkuren-
cyjną gospodarkę :

- która w 2050 roku ma 
osiągnąć zerowy poziom 
emisji gazów cieplarnianych 
netto,

- ma być oddzielanie wzro-
stu gospodarczego od zuży-
wania zasobów,

- gdzie żadna osoba ani 
żaden region nie pozostaną 
w tyle.

Zerowa emisja netto ozna-
cza zaprzestanie zwiększa-
nia całkowitej ilości gazów 
cieplarnianych związanych 
z dwutlenkiem węgla (CO 2) 
i metanem (CH 4) jakie prze-
dostaje się do atmosfery.     
CO 2 jest uwalniany podczas 
spalania ropy, gazu i węgla 
w domach, zakładach pra-
cy i transporcie. Metan jaki 
wytwarzany jest z działalno-
ści ludzi pochodzi głównie 
z wykorzystywanie paliw 
kopalnych oraz rolnictwa 
szczególnie w hodowli bydła 
i owiec.

Do liderujących na świecie 
regionów i państw wytwa-
rzających metan zalicza się 
Afrykę, Środkowy Wschód, 
Chiny, Południową Azję 
i Oceanię, Stany Zjednoczo-
ne.

Zielony Ład ma być finan-
sowany ze środków stano-
wiących jedną trzecią kwoty 
1,8 bin euro przeznaczonej na 
inwestowanie w ramach pla-

nu odbudowy Next Genera-
tion EU oraz ze środków      z 7 
letniego budżetu UE.

Pakiet wniosków mających 
dostosować unijną politykę 
klimatyczną, energetyczną, 
transportową      i podatkową 
na potrzeby realizacji celu, 
dla ograniczenia emisji ga-
zów cieplarnianych netto do 
2030 roku co najmniej o 55 % 
w stosunku do 1990 roku.

Założenia tego planu po-
wstawały od paru lat i przed-
stawiane były w zmyślnie 
ułożony sposób aby ich tytu-
ły nie wzbudzały niepokoju, 
a wręcz kojarzyły się z nor-
malnym postrzeganiem dla 
jego realizacji.

Jak w skrócie tematycznym 
były one przedstawiane mię-
dzy innymi :

- Plan inwestycyjny dla 
zrównoważenia Europy – 
sprawiedliwa transformacja,

- Europejskie prawo o kli-
macie,

- Europejski Pakt na Rzecz 
Klimatu,

- europejska strategia 
przemysłu,

- plan dotyczący gospodar-
ki o obiegu zamkniętym, wy-
korzystanie zrównoważenia 
zasobów,

- strategia od pola do stołu 
w celu zapewnienia zdrow-
szej żywności,

- unijna strategia na rzecz 
bioróżności, ochrona wrażli-
wych zasobów naturalnych,

- strategia UE dla integra-
cji systemów energetycznych 
i sektora technologii wodoro-
wych,

- plan w zakresie celów kli-
matycznych na 2030 rok,

- energia z morskich źródeł 
odnawialnych,

- Europejski Pakiet na 
rzecz klimatu,

- plan na rzecz rolnictwa 
ekologicznego,

- plan na rzecz eliminacji 
zanieczyszczeń,

- realizacja Europejskiego 
Zielonego Ładu,

- nowy europejski Bau-
haus,

- przeciw wylesianiu, 
zrównoważona gospodarka,

- przegląd norm handlo-
wych dotyczących produkcji 
rolno-spożywczej,

- zaproszenie do wspólne-
go zakupu gazu,

- pakiet środków dla zrów-
noważonego wykorzystania 
zasobów naturalnych, od-
pornościowe

  systemy żywności, ulep-
szanie roślin,

- monitorowanie lasów.
W ten sprytny sposób opi-

nia obywateli Europy miała 
być usypiana by biurokraci 
brukselscy i ich mocodaw-
cy – przede wszystkim rzą-
dy Niemiec i Francji mogli 
realizować własne pomysły 
na zarządzanie państwami 
członkowskimi UE.

W zasadniczy i widoczny 
sposób na ten fakt zareago-
wali rolnicy państw Unii 
Europejskiej na nieudolnie 
opracowane założenia pla-
nu Europejskiego Zielonego 
Ładu mającego zasadniczy        
i zgubny wpływ na politykę 
rolną. 

Rolnicy dla zwrócenia 
uwagi na swoje stanowiska 
w sprawie polityki rolnej 
musieli zaprotestować po-
przez stosowanie blokad na 
drogach i przejściach gra-
nicznych, a także protestując 
przed gmachami urzędów 
państwowych i samorządo-
wych.   

Wynikiem tych dzia-
łań władze Unii Europej-
skiej przez unijną komisję 
d.s rolnictwa sygnalizują 
wprowadzenie 6 zmian, któ-
re Komisja Europejska ma 

wprowadzić do Zielonego 
Ładu.

Zmiany mają dotyczyć :
- ugorowania gruntów, 

likwidacja wymogu obo-
wiązkowego ugorowania 4 
% gruntów, zmiana na   do-
browolny ugór. Ale państwa 
członkowskie UE mogą za-
proponować swoim rolni-
kom schemat na ugorowanie 
gruntów jednak rolnik nie 
będzie miał obowiązku do 
tego przystąpić,

- płodozmian, odejście od 
jego stosowania z tym, że 
państwa członkowskie UE 
i ich rolnicy będą

  mieli możliwość podejmo-
wanie własnych decyzji,

- okres tzw pokrywy zi-
mowej, zmiana ma dotyczyć 
decyzji każdego z państw 
członkowskich UE mogących 
u siebie elastycznie wybierać 
ten okres, kiedy ma obowią-
zywać regulacja uwzględnia-
jąc swoje różnice regionalne 
i lokalne,

- kontrola gospodarstw, 
państwa członkowskie UE 
będą mogły wyłączyć spod 
kontroli małe farmy do 10 ha. 
Wg. ostatniego spisu rolnego 
w Polsce 950 tys. spośród 1,3 
mln gospodarstw, to właśnie 
gospodarstwa małe,

- kary finansowe, wprowa-
dzenie zasady nienakładania 
kar finansowych na rolników, 
którzy w latach 2024 i 2025 
nie zdążą dostosować się do 
nowych wymóg polityki unij-
nej w zakresie rolnictwa,

- plany strategiczne, wpro-
wadzenie korekty dotyczącej 
zwiększenia elastyczności 
planów strategicznych. Pań-
stwa członkowskie UE będą 
mogły wprowadzać zmiany 
w plany krajowe w ramach 
Wspólnej Polityki Rolnej 
uwzględniając dla nich dwa 
okienka w roku zamiast 1 raz 
w roku.

Czy obecnie funkcjonujący 
twór Unii Europejskiej jest 
dla społeczności europejskiej 
czy dla zachłannych na wła-
dzę i rządzenie eurokratów.

Jak długo tolerowane będą 
niszczycielskie działania tej 
instytucji wobec mieszkań-
ców niepodległych państw 
Europy. 

Prezydium Rady Samoobrony RP
Miasta Poznania

członek mgr inż. Bogdan Ber

EUROPEJSKI  ZIELONY  ŁAD według Samoobrony RP
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Tłumy miłośników kolei po-
jawiły się w sobotę w Wolsz-
tynie (Wielkopolskie) na 28. 
Paradzie Parowozów. Swoje 
wdzięki na imprezie pre-
zentuje siedem lokomotyw 
z Polski i Europy - wszystkie 
mają w sumie 600 lat.

Parada Parowozów 
w Wolsztynie jest jednym 
z ważniejszych tego typu wy-
darzeń kolejowych w Europie. 
Impreza ostatni raz w stałym, 
majowym terminie odbyła się 
w 2019 r. Przed rokiem wyda-
rzenie zostało zorganizowa-
ne w sierpniu.

Parada Parowozów, nasza 
sztandarowa impreza, po 
wielu perypetiach wróciła 

na stałe tory. Znów jest or-
ganizowana w maju, znów 
otwiera sezon turystyczny 
w Parowozowni Wolsztyn. 
Oby tak było już przez na-
stępne 30 lat  - powiedział 
w sobotę dyrektor Parowo-
zowni Wolsztyn Waldemar 
Ligma.

Przypomniał, że w ubie-
głym roku termin imprezy 
został przesunięty ze wzglę-
du na kończony remont 
jedynej obecnie czynnej 
wolsztyńskiej lokomotywy 
Pt47-65. Wcześniej organi-
zacja parady była niemożliwa 
ze względu na pandemię i na 
remont linii kolejowej prze-
biegającej przez Wolsztyn.

Największa parada parowozów w Europie


